
Tento motýl je největším motýlem České 

republiky a Evropy vůbec. Většinou se vyskytuje 

u nás na Moravě (foto důkazem). Víte, jak se 

jmenuje? První tři luštitelé, kteří pošlou název 

motýla na: beseda@ou.nivnice.cz si odnesou 

„Studentskou pečeť“!!! 

Tak bádejte, hledejte…  
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Vážení spoluobčané,
doba je turbulentní, ve vrcholné politice vše při starém, jeden svádí 
problémy na druhého, podvádí snad všichni (jak řekl Werich v jedné 
hře: „Jen jednou jsem podezíral jednoho a  kradou všichni“). Všechno 
se zdražuje, PHM, energie, potraviny a vláda přemýšlí a přemýšlí, nic 
moc se neděje a občané to odnáší. Poslední televizní sliby snad bu-
dou pravdivé, ale i  tak výhled na další období není lepší. Nechme 
politiku politikou a potěšme se dobrými zprávami.
Dobré zprávy – dotace získány na místní komunikace i  na 

knihovnu

Ulice K Vodojemu a ulice Vinohradská

Celkem máme příslib na dotace ve výši 8 mil. Kč, které nám spadnou 
do obecní pokladny. Občané výše uvedených ulic se tedy mohou 
těšit na nový koberec.  Probíhá výběrové řízení, které provádí pro 
obec společnost IS Projekt a v druhém kole se o tuto zakázku uchází 
celkem 6 uchazečů. Soutěžíme prostřednictvím NEN, což je Národní 
elektronický nástroj a v krátké době bude vyhodnoceno, který z do-
davatelů napříč ČR dal nejlepší nabídku. 
Celkový náklad na rekonstrukce těchto ulic je více než 10 mil. Kč, do-
tace je 6,1 mil. Kč. Rozsah je obvyklý, jelikož nemám rád fl ikování a lá-
tání, budou tedy osazeny nové silniční obruby, opraveny budou deš-
ťové vpusti a bude položen nový živičný povrch. Zvažujeme při jed-
nom zrovna provést pokládku rozvodů pro VO, ať za pár let nemusíme 
znovu rozkopávat zahrádky. Silniční obruby budou z větší části nízké 
nájezdové, aby občané mohli vybudovat buď podélné nebo kolmé 
stání. Parkování obzvláště v ulici K Vodojemu je již teď neúnosné a je 
mnohdy i omezující pro průjezd složek záchranného sytému (hasiči 
apod.) Parkování je a bude stále větší a větší problém. Realizace – uvi-
díme, který dodavatel předloží nejlepší nabídku. Rádi bychom zahájili 
práce již v srpnu, a to ulicí K Vodojemu. Ulice je zkontrolována vodaři, 
plynaři i kanalizacemi. Na ulici Vinohradské se budou ještě opravovat 
dva úseky kanalizace, která je riziková, tak SVK provede opravy raději 
nyní, ať pak nešaháme do nového povrchu.

Oprava knihovny

Na knihovnu jsme získali dotaci ve výši 1,7 mil. Kč, prioritně opra-
víme interiér a hlavně instalujeme nový zdroj vytápění, tj. tepelné 

SLOVO STAROSTY

čerpadlo a  připravíme střechu na fotovoltaiku, ať šetříme energie. 
V knihovně nás mimo dotační práce čekají i náklady na opravu fa-
sády a nemine nás nákup moderního zařízení tak, jak jej máme hez-
ky a moderně projektově připraveno. Zkrátka podzim a konec roku 
bude pracovně, ale především fi nančně, opravdu náročný.
Jelikož o opravách a investicích byly v minulém čísle NN docela po-
drobné informace, v tomto čísle bych se více zaměřil na jiná tři té-
mata a to na vodu, zeleň a odpady. 
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Voda – zadržování vod v krajině

Populární to téma. Dotační podpory přicházejí trochu pozdě a ještě 
mnohdy podmínky dotací nejsou úplně košer. Příklad: 6 let uháním 
Povodí Moravy k vyčištění toku Nivničky. Když to s nimi procházím, 
sděluji, není zájem, aby voda obcí proletěla. Rád bych, aby vznikly 
nízké stavebně nenáročné zádrže, třeba jen betonový sloup napříč. 
Vzniknou tím tůně před i za zádrží, zadrží to vodu a i esteticky je to 
hezčí. To ale není podle PMO možné. Nenavádím občany, ale pokud 
někde takové přírodní zádrže vzniknou, nejsem proti. 
Radost mám z revitalizovaného rybníka u Hložova mostu. Podařilo 
se dříve získat souhlas k napouštění, ale i tak to bylo pět minut po 
dvanácté. V rybníce nám chybí půl metru vody a Korytnačka se za-
stavila, přítok vyschnul. Voda v rybníce navíc klesla, poněvadž opra-
vené dno ještě zasakuje. Nivnička na tom není o nic lépe. Bánov na-
pouští Ordějov (trochu marně, bude z toho nějakou dobu mokřad, 
a tak rybáři se už mění na myslivce) a tím pádem do Nivničky teče 
jen minimum vody. 
Obavy mám i v případě projektovaného nového rybníka za Hůrkou 
(100% nákladů platí stát). Pochybnosti mám, zda Topolský járek do-
káže takový rybník naplnit, ale na druhé straně, i kdyby tam byla jen 
trocha vody, tak je to dobrý počin. Vody si nevážíme a nehospodaří-
me s ní jak by si zasloužila (dovolím si citát ze serveru Voda.ltd:  voda 
je stále poměrně levná, za  její plýtvání ale platíme draze. Do  pěti let 
mohou až tři čtvrtiny populace čelit nedostatku vody). Voda je a bude 
světový problém. Ve světě jsou města, kde je zákaz napouštění ba-
zénů, kde je situace již kritická a  mám pocit, že to stále celý svět 
podceňuje.

Zeleň – stromy

Voda - zeleň – stromy -  zemědělství, to vše úzce souvisí. Zeměděl-
ství neřeším, z družstev se staly podniky, až na výjimky, s  jediným 
cílem „zisk“. Bioplynky byla možná dobrá myšlenka, ale znamená to 
lány jen kukuřice, hodně kukuřice, a pak hodně elektřiny a výdělek 
je jistý. Ne všude je tomu tak, výdělek z bioplynky slouží i k eliminaci 
rizik a  pokrytí případných ztrát z  rostlinné nebo živočišné výroby 
a  myslím, že tak je to i  u  nás v  Nivnici, přestože kukuřičných lánů 
máme kolem nás ažaž. Jsem ale rád, že se nám v obci daří poslední 
dobou realizovat prvky ÚSES (prvky ekologické stability). Podařila 
se výsadba stromořadí na Dolní Němčí, vysadili jsme třešně, lípy, 
javory pod Vinohrady, staré odrůdy jsme vysadili ve Žlebu, na pod-
zim je připravena výsadba dalších 45 vzrostlých stromů ovocných 
i pylotvorných (získána dotace 250tis.Kč) a ukončena byla výsadba 
více než 5 km větrolamů. Máme připraveny projekty na biokorido-
ry o rozloze téměř 4 ha a přípraven je i projekt výsadby stromořadí 
na horizontu Dluhošina. Postupně budeme rovněž omlazovat staré 
větrolamy (náklady hradí z 90% stát) a pokračovat budou i drobné 
výsadby v obci. I přesto náš dluh přírodě zdaleka není splacen. 
 

Odpady – nejen náš, ale další celosvětový problém...
Jaká je situace na Východním Slovácku? Každoročně soutěžíme o 
dodavatele odpadových služeb. Většinou se účastnily 2 společnos-
ti SUEZ a Rumpold, popraly se a obce měly normální konkurenční 
ceny na tyto služby. Aby nedocházelo k časté výměně dodavatele, 
obce VS vypsaly soutěž pro všechny obce na 4 roky i s ohledem na 
komunální volby v letošním roce. A ejhle, dodavatelé využili situ-
ace, SUEZ a Rumpold se spojil ve sdružení a podali jen jednu na-

bídku (druhá nabídka musela být vyřazena) s cenou téměř 2x vyš-
ší než byla doposud. K tomu Vánoce na krku, stará smlouva končí 
31.12.2021, pokud soutěž shodíme, od ledna nám odpadky nikdo 
nevyveze. Oslovili jsme společnosti v Hodoníně, Zlíně a neúspěšně. 
Takže jsme nakonec smlouvu podepsali a dostali jsme se do područí 
těchto společností až do roku 2025 a platíme nehorázné ceny. Určité 
odpady budeme řešit jinak, podstatně levněji. 
Jak jsem již psal – dřevo (míněno nábytek, apod) řešíme jinak, vlast-
ními kontejnery, vlastním odvozem a za podstatně jiné ceny (v pod-
statě topidlo pro cementárny nebo teplárny). Kartony a papír - po le-
tech je tato položka prodejná, zvažujeme pořízení lisu a z nákladové 
položky by mohla být výnosová. Vše je v pohybu, musí samozřejmě 
být vše v souladu s legislativou, odpady je hodně sledovaná oblast. 
Naše obec je hodnocena jako jedna z  nejlepších v  oblasti třídění. 
Abychom ale motivovali občany a naučili je třídit, zavedl se v roce 
2017 tzv. ekobod a poctivým třídičům pak vychází sleva na poplat-
cích. Ale není to tak, že kdo dá více plastů, ten má větší slevu.
Systém hospodaření s odpady není jednoduchý a mezi položkami 
provázaný navzájem, ale obecně stále platí, čím více vytřídíme, tím 
lépe a obec pak nemusí navyšovat poplatky a navyšuje se i vratka 
od EKO-KOMU. V  současnosti třídíme docela úspěšně; připravuje-
me ale dílčí opatření a úspory a připravujeme i velký projekt svozu, 
abychom nebyli v područí odpadových společností jako dosud. Vše 
je nutné ekonomicky promyslet a technicky připravit, ať nedochází 
k výpadkům.    

Dětské prvky na naše plácky

Jsou objednány provazové pyramidy na hřiště u  hřbitova a  na ul. 
Nábřežní, domeček se skluzavkou na plácek u  koupaliště, vše do-
razí a  bude instalováno v  druhé polovině prázdnin a  naše údržba 
instaluje houpací hnízda. Herní prvky jsou nehorázně předražené, 
společnosti vědí, že většina obcí to nakupuje na dotace a  ceny je 
příliš netrápí. Větší obce nad 3000 obyvatel nemají na dotace ná-
rok a přeplácet nemáme zájem. V dnešních dnech je opět vypsána 
výzva MMR, dotace na dětská hřiště pro obce do 3000 obyvatel až 
2,5 mil. Kč. Systém dotací takhle kazí trh ve všech oblastech. Přesto 
budeme pokračovat v obnově, některé prvky nakoupíme a některé, 
díky šikovnosti našich údržbářů, vyrobíme (něco ihned a něco přes 
zimu).  Líbilo by se mi mít i jedno velké centrální dětské hřiště, mo-
derní, čisté a udržované a snad se nám to i podaří. 

Co je před námi…

Následující roky budou více ve znamení optimalizací a úspor. Nákla-
dy na energie i likvidaci odpadů narůstají v násobcích. Jak jsem již 
v minulosti psal, nespíme a připravujeme projekty, abychom obecní 
pokladně v dalších letech ulevili.
Komunální volby – období, kdy se trochu v obci probudí stranické 
zájmy. Potěšilo mě spojení ODS a  KDU, kandidátku mají připrave-
nou i KANDIDÁTI NIVNICE a já, jako starosta, připravuji rovněž kan-
didátku nezávislých s názvem Nezávislí Nivnice. Mohu jen sdělit, že 
všechny známé kandidátky mají a představují vhodné kandidáty do 
zastupitelstva.  Věřím, že i programy a cíle budou mít stejný zájem, 
opravovat, udržovat, budovat, zkrášlovat naši obec.
Přeji krásné letní dny, užívejte dovolené, slunce, snad i  deště, 

nasávejte vůni lesů i luk, vše ve zdraví a pohodě (a ano, s úsmě-

vem to bude ještě lepší )

Váš starosta 
Miroslav Vykydal
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Revitalizace rybníka

Větrolamy

Revitalizace rybníka u Hložova mostu s cílem zadržení vod v krajině – 
stavebně dokončeno, zkolaudováno. Doplníme posezení, hastrmana, 
hnízdiště pro kačeny, odpadkový koš a budeme doufat, že Korytnačka 
poteče , ať je tam voda živá.
Celkové náklady 2 463 556 Kč, z toho dotace 1 565 000.- Kč.  Dluh naší 
přírodě stále není splacen, a proto je v plánu na rok 2023 další rybník 2,5 
ha za Hůrkou. 

První část výsadeb větrolamů byla ukonče-
na, celkový náklad včetně následné pěstební 
péče je 12 024 955 Kč, z toho dotace je ve výši 
10  822  459 Kč. Bylo vysazeno 6 761 stromů 
a 9 359 keřů v délce 5,1 km. 
Z 90% se vše ujalo, někde a to především na 
Dluhošinách se zatravnění úplně nepovedlo, 

a tak na podzim bude dodavatel napra-
vovat a dosazovat .  
Pokračujeme v dalších přípravách a do-
tacích – biokoridory, rybník a  další in-
terakční prvky a dojde i na revitalizaci 
stávajících větrolamů. 

Vedení obce obdrželo krásné poděkování 

za sladkou pozornost ke Dni dětí. 

Velmi nás to potěšilo. 
starosta a místostarostka

ha za Hůrkou. 
y

p p
větrolamů. 



Předběžný přehled plánovaných sportovních a společenských akcí:
09.7.  Zábava se skupinou Mejdan Rock (Nivnická riviéra)
16.7. Nohejbalový turnaj (Nivnická riviéra)
17.7. DH Nivničanka - Křtění CD („plitvičky“ za deště SD 

Beseda)

Akce může být z organizačních nebo technických důvodů přesunuta popřípadě zrušena. 
Podrobnější informace o nich budou zveřejňovány na stránkách obce a v místním rozhlase!

30.7. Beachvolejbalový turnaj (Nivnická riviéra)
13.8. Zábava se skupinou Mejdan Rock (Nivnická riviéra)
27.8. Zábava se skupinou HBS (Nivnická riviéra)
28.8.  Motoburza (Sportovní areál)
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GULÁŠOVÁNÍ   2022
Po dvouleté pauze jsme se s nadšením pustili 
do chystání Gulášování – letošní termín 23.4.
Asi jsme tušili, že zájem bude veliký, ale že 
budou místenky rozebrány už 3 dny po vy-
hlášení akce, nás velmi mile potěšilo. O  to 
větší chutí a  nadšením jsme se pustili do 
příprav: nakoupit maso, cibuli, chleba, nase-
kat suché dříví na ohně, domluvit kuchaře na 
vaření gulášů na prodej, nezapomenout na 
pivo, limo, kávu, něco ostřejšího. Pamatujeme 
také na děti, kterým většinou guláš nechutná 
a dají si raději opečený špekáček. DJ přislíbil 
účast, tak už jen aby vyšlo počasí!
V pátek 22.4. odpoledne se nebe zatáhlo a za-
čalo docela intenzivně pršet. Ale protože štěs-
tí přeje připraveným, vše se nachystalo bez 
ohledu na počasí. Doufali a modlili jsme se!
V sobotním podmračeném ránu se po 8 hodi-
ně začali na Nivnické riviéře scházet kuchaři, 
a  někteří se netajili svými ambicemi a  pře-
svědčením, že právě oni budou na stupních 
vítězů, protože jejich vybavení a příprava ne-
dávají šanci na špatné umístnění.
A  už se loupala cibule, krájelo maso a  vyta-
hovaly se z  košíků tajné ingredience, právě 
ty, které udělají z jejich guláše „topovku“. V 9 
hodin nastala chvíle pro zapálení ohňů pod 
kotli. Pravda, někteří vařili v klasickém kotlíku, 
jiní měli různé nádoby upravené na kotlíky na 
klasický oheň, ale našli se i zlepšovatelé, kteří 
neváhali a přinesli si kotlíky na plynové bom-

by. No prostě někteří přišli s batohem na zá-
dech, jiní s kárkou nebo si svoje náčiní přivezli 
v autě 
Rázem se začala areálem šířit vůně smažené 
cibulky a masa! 
Tato vůně z  22 kotlíků přesvědčila i  slunko, 
aby vyšlo z  mraků a  spolu s  azurovou oblo-
hou mile zpříjemnilo toto kuchařské zápolení. 
Kolem poledne se začali scházet Nivničané 
i přespolní, aby si přišli k obědu koupit někte-
rý z gulášů -- hovězí nebo srnčí, které uvařili 
profi  kuchaři. Oba dva se moc povedly, jak by 
ne, když je kořenil sám náš starosta.
Ve 13 hod bylo ukončeno soutěžní vaření 
a začalo hodnocení. Každý z účastníků si vy-
losoval misku s číslem a v tomto pořadí nosili 
svůj vzorek na hodnocení. Hodnotící komise 
byla 7 člená, hodnotila 1-10 body-ty se sčítaly 
a zapisovaly na tabuli účastníků. Hodnocení 
bylo anonymní a v žádném případě nemohli 
porotci vědět čí guláš právě chutnají, protože 
seděli ve stanu a neviděli na příchozí kucha-
ře. Toto hodnocení trvalo asi hodinu, 
protože ochutnat a ocenit 22 vzorků 
nějakou dobu trvá.
Pokud by někdo věděl o  rychlej-
ším způsobu hodnocení, ať se 
nám ozve, rádi vyzkoušíme nový 
systém. Podle porotců byl tento 
ročník velmi vyrovnaný, a nenašel 
se vyložený propadák. Ale guláš 

pánů Jaroslava Burdy a  Pavla Výmoly byl 
opravdu vynikající a 1. místo si zasloužil! Ně-
kteří soutěžící byli s  umístněním spokojení, 
jiní byli zklamáni, a našly se i takové ohlasy, 
že první místa byla už dopředu rozdělená. 
Věřte, že nic naplánované nebylo, snažíme 
se o  maximální regulérnost soutěže, ano 
možná kdyby byla komise jiná, zvítězil by 
ten váš guláš, ale jak se říká: kolik lidí tolik 
chutí…
Tak to berme sportovně! Jde přece o to se se-
jít, společně se pobavit, ochutnat guláš jiných 
kuchařů a strávit volný a příjemný den v tom-
to uspěchaném čase!
Podle reakcí návštěvníků Gulášování se to po-
dařilo. Pokud by ale někdo měl jiný pocit a jiný 
úmysl, než se dobře  bavit, prosím, zůstaňte 
příště doma!
Děkujeme všem účastníkům i návštěvníkům 
za milé společenství a těšíme se na další roč-
ník - Gulášování 2023.

S.P.U.N.T.
u,
ů

-
e 
ý 
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Vedení a členové nivnické ZO SPCCH 
se sešli na výroční schůzi
Dne 21. dubna letošního roku proběhla ve 
velkém sále Besedy výroční členská schůze 
základní organizace Svazu postižených ci-
vilizačními chorobami. SD Beseda byl plný 
radostného setkání převážně seniorů, ale 
i  mladších ročníků. Pravda, doba není příliš 
radostná pro nás pro všechny, ale přátelství 
a radost ze setkání přetrvávají.
Všechny nás pohltila „pandemická doba“, 
naše aktivity byly do značné míry omezeny 
vládními nařízeními, ale jak napsal náš rodák 
J. A. Komenský: „Všichni jsme na velkém jevi-
šti, žijeme, stojíme a cokoliv se tu koná, všech 
se týče.“ I nesmyslných válek. Také současnost 
jeho slova potvrzují. Dnešní život je už takový, 
někdo v pokročilém věku touží po klidu, jiní 
senioři po společnosti, ale všichni toužíme po 
lásce!
Naše Beseda byla v  ten den opět hojně na-
vštívená optimisticky naladěnými kamarády, 
přáteli, členy místní organizace. Bylo nás spo-
lu 71 žen a mužů. Paní Kurucová zahájila naše 
setkání a hned v úvodu jsme vzpomněli chvílí 
ticha naše zesnulé. Zprávu o činnosti za uply-

nulé období přednesla paní Flasarová. V úvo-
du svého vystoupení zdůraznila skutečnost, 
že činnost a práce organizace byla narušena, 
a  to významně, vládními opatřeními kvůli 
pandemii, ale i tak se uskutečnily zájezdy na 
koupání do Dunajské Stredy v  září a  říjnu, 
rekondiční pobyty, které organizuje Okresní 
výbor SPCCH UH na Šumavu, Ludvíkova a Ta-
polca u Balotonu v Maďarsku. Vzpomněla se 
i  neuskutečněná setkání – Mikulášský večí-
rek, vánoční zájezd a  další plánované aktivi-
ty. Všechny nás potěšil milý dárek v hodnotě 
350,- Kč  (dárkový poukaz do obchodu COOP 
„od Mikluláše“ ),  který nám roznesly naše 
šikovné důvěrnice. S radostí jsme přijali i osm 
nových členů do našeho spolku.
Nezapomínáme ani na naše oslavence, bylo 
jich tentokráte 18. Popřáli jsme jim hlavně to 
zdraví, pohodu a  optimismus do dalších let 
a byla jim předána malá pozornost na památ-
ku. 
Zprávu o  fi nancování naší organizace před-
nesla paní Lukašíková. Je třeba říct, že hospo-
daříme vskutku hospodárně, jak si vyžaduje 

doba, ve které žijeme.
Pan J. Haluza, předseda organizace, ve svém 
vystoupení vzpomenul taky pandemii, ale 
hlavně vyjádřil radost z našeho setkání a vy-
slovil přání, aby letošní plánované akce pro-
běhly v pohodě. Například rekondiční pobyty 
na Slovensku, cvičení žen, výlety do přírody, 
zájezd do Ratibořic v Čechách, Mikulášský ve-
čírek a další aktivity…
Taky se besedovalo, byla podnětná diskuze, 
náměty do dalších aktivit, návrhy na zájezdy, 
výlety a taky odsouzení všech válek minulých 
i současných…
Možná vás, čtenáře, zajímá, jak je naše niv-
nická organizace SPCCH početná – je nás 81 
a jsme rádi spolu. Patří taky poděkovat obec-
nímu úřadu, sponzorům a  donátorům, p. 
Kubišovi a oslavencům, kteří přispěli k prima 
pohoštění a dobré náladě setkání.
Na závěr přeji za redakční radu NN i  svým 
jménem vedení ZO SPCCH, všem členkám 
a členům, ať se jim v životě daří, dobré zdraví 
a hojnost Božího požehnání.
Tož tak.

Za redakci NN K. Šik

UPOZORNĚNÍ PRO OBČANY
Upozorňujeme občany, že jako vlastníci nemovitostí mají ze zákona (Zákon č. 128/2000 
Sb., o obcích (obecní zřízení), § 32 odst. 1) povinnost na svoje náklady označit budovu 
(rodinný dům) na dobře viditelném místě číslem popisným přiděleným obecním 

úřadem a toto označení udržovat v řádném stavu.
Pokud si občané přejí řádně doručovat poštu, měli by mít také na dobře viditel-

ném místě umístěnou poštovní schránku. 

--
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Nivničanka – křest CD 
Loni se dechová hudba Nivničanka rozhodla, že nastal 
čas nahrát CD. Následovalo pečlivé vybírání skladeb. 
Po pilném a  pravidelném zkoušení pod taktovkou 
Jaroslava Kohoutka jsme začátkem října vyrazili na 
první nahrávací den do studia Tonstudio Rajchman 
v Dolních Bojanovicích. Nahrávání se rozdělilo do více 
termínů podle volných kapacit v  nahrávacím studiu. 
První část CD se natočila na podzim 2021 a druhá pak 
v únoru 2022.
Nahrávání probíhalo pod hudební režií Aleše Podařila 
a zvukovou režií Petra Prokopa. CD dostalo název „Za 
Nivnicú“ a  je na něm 15 skladeb, z nichž některé byly 
napsány a připraveny speciálně pro toto CD. 
Slavnostní křest proběhne v neděli 17. 7. 2022 v 15 ho-
din v areálu “Plitvičky“ za hasičskou zbrojnicí. V případě 
nepříznivého počasí se akce uskuteční v sále Beseda. Všichni 
jste srdečně zváni.

-
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Orelské atletické závody 
– Memoriál Ludmily Kachníkové
Po dvouleté koronavirové odmlce se mohly 
konat již tradiční Orelské atletické závody. 
Akce proběhla v  Areálu Jiřího Stojana při 
místní ZŠ Nivnice dne 30.4.2022. Počasí nám 
přálo a účast závodníků byla hojná.
Atletické závody byly slavnostně zahájeny 
modlitbou vedenou místním farářem P. Mgr. 
Zdeňkem Gerhardem Klimešem. Následně 
poděkoval všem účastníkům, rodičům, pořa-
datelům a dobrovolníkům starosta Orla bratr 
Štěpán Smetana, a poté přednesl zdravici sta-
rosta obce Nivnice Ing. Miroslav Vykydal, jež 
vyzdvihl skvělou sportovní atmosféru a zdra-
vou soutěživost. Mimo jiné také připomněl, 
že se atletických závodů pravidelně účastní 
a nebýt drobného zranění, tak by závodil i le-
tos.
Atletické disciplíny zahrnovaly sprint, dálko-
vé běhy, skok vysoký a daleký, vrh koulí nebo 
hod kriketovým míčkem. Výběr jednotlivých 
disciplín závisel na příslušnosti v dané kate-
gorii. Závodů se zúčastnily následující kate-
gorie: benjamínci, atletická školka, mladší 
žáci a  žákyně, starší žáci a  žákyně, mladší 
a starší přípravka, dorostenci či dorostenky 
a  muži a  ženy. Nejzastoupenější katego-
rií byla mladší a  starší přípravka a  mladší 
a starší žáci a žákyně. 
Nejvíce závodníků měla místní jednota Niv-
nice (40), jednota Domanín (32), jednota 
Staré Město (4), jednota Uherský Brod (4), 
Brno (2), jednota Halenkov-Huslenky (2), 
Újezdec (1) a Bánov (1). 
O medaile se rozdělily téměř všechny jed-
noty. Místní jednota Nivnice měla v sou-
čtu 22 medailí (9 zlatých - 6 stříbrných - 7 
bronzových), jednota Domanín získala 17 
medailí (5-7-5), jednota Staré Město vybo-
jovala 3 medaile (2-1-0) a jednota Uherský 
Brod si může přičíst k dobru 1 medaili (0-
1-0) a Bánov taktéž 1 medaili (0-0-1).
Při vyhodnocování výsledků zde byl na-
bídnut doprovodný program v  podobě 
skákacího hradu KDU-ČSL a tanců za do-
provodu hudby. Po ukončení všech pře-
dem avizovaných disciplín se přidala 
samostatná smíšená disciplína běhu na 
3 km, které se zúčastnilo 12 závodníků.
Orel jednota Nivnice děkuje všem zú-
častněným závodníkům i  dobrovolní-
kům za příjemně prožitý sportovní den 
a těšíme se na příští rok!! ŠS

Zdař Bůh!
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Dětská bajková neděle

BorovičkaFest

V neděli 22.5.2022 po obědě, se pod záštitou spolku Bike&Ride a pod po-
řadatelskou záštitou Františka a Karla Trtkových, uskutečnila na Nivnické 
riviéře už tradiční DĚTSKÁ BAJKOVÁ NEDĚLE. Zúčastnily se jí děti nejen 
z našeho okresu, ale i ze vzdálenějšího okolí. Zúčastnilo se jich téměř 120! 
Děti byly rozděleny do několika kategorií a taky jely zvlášť holky a zvlášť 
kluci. Každý závodník po příjezdu do cíle dostal perníkovou medaili 
a těm, kterým se podařilo dostat na stupně vítězů dostali buďto pohár 
nebo pravou medaili a nějakou cenu. Pro 
všechny zúčastněné bylo připraveno ob-
čerstvení ve formě piva, malinovky, steaků, 
klobásek na grilu a párků v rohlíku.
Chtěli bychom poděkovat všem sponzo-
rům a kamarádům, co nám s tím pomohli. 
Doufáme, že se za rok zase setkáme.  Tak 
kolu/odrážadlu ZDAR!!!

Spolek Bike and Ride Nivnice

28. května proběhl 2. ročník festivalu BOROVIČ-
KA FEST. Cílem akce bylo dát prostor kultuře 
v obci i pro mladší generaci. 
Akci zahájil pražský Rock N Roll pod jménem DE-
AFHEART, kde je frontmanem Thomas Lichtag, 
který je u nás známý jako zpěvák kapely AirFa-
re. Dále se představil talent SOFIAN MEDJMEDJ, 
slovenští ZOČI VOČI a headliner STEIN27, který 
je jedním z  nejposlouchanějších raperů v  ČR. 
O  Afterparty se postaral neméně známý DJ 
FORGEN.
Mimo jiné na akci byla možnost ochutnat více 
než 10 druhů borovičky a lokální gastronomie. 
Na další ročník se festival chce posunout zase 
o krok napřed, takže se máme na co těšit. 

JZ

vítězů dostali buďto pohár 
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Myslivecký dětský den
Povídání tentokrát začneme poděková-
ním rodičům, prarodičům, maminkám 
a dětem, které neodradilo počasí a blá-
tivá cesta, kterou vedla Liščí stezka, jež 
mnohde dala účastníkům zabrat natolik, 
že po stezce odkládali blatníky, kočárky 
nebo celá kola. Máte náš obdiv a děkuje-
me, že jste to nevzdali a došli až na mysli-
veckou chatu v Lipinách!  
V  pátek při předpovědi počasí jsme si 
říkali, že se nedáme a dětský den po „co-
vidové“ pauze uděláme. V  noci pršelo 
a sobotní příprava stezky byla náročnější, 
ale i  tak jsme zvládli nachystat všechna 
stanoviště. Děti plnily úkoly, poznávaly 
zvěř, přírodu a les. Jedno ze zastavení na 
stezce bylo u  včelařů z  Nivnice, kde se 
děti dozvěděly něco o  včelkách, medu 
a  číhal tu medvěd jak z  pohádky, kte-
rému se zachtělo medu. V  cíli na děti 
čekal jeho kamarád lišák Chytrák, který 
dětem naděloval za splněné úkoly slad-
kosti.  U myslivecké chaty děti poznáva-
ly dravce sokolníků z  Hluku, střílely ze 
vzduchovky. Malováním na obličej se 
mohly proměnit v různá zvířátka.  K dob-
ré náladě hrál DJ trháky, které bavily děti 
i dospělé.  Zvěřinový guláš voněl lesem 
a  lákal k  ochutnání, točená limča tekla 
proudem a  u  ohně se opékaly špekáč-

ky. Skákací hrad byl plný dětí, 
které dováděly, co jim síly stači-
ly.   Zpestření přišlo i od hasičů 
z  Nivnice, kteří uhasili hořící 
chatrč na louce a díky nim se 
požár nemohl rozšířit dál.  
Jsou to borci.  Počasí nás sice 
ještě jednou potrápilo od-
polední zataženou oblohou 
a kapkami deště, ale věříme, 
že jste si všichni tento den 
v přírodě užili a příští rok se 
s dětmi přijdete s námi po-
bavit zas. 
Závěrem chceme poděkovat 
všem, kteří se podíleli na orga-
nizaci celého dne: Sboru dobro-
volných hasičů z  Nivnice, panu 
Koňaříkovi ze Stanice ochrany 
fauny v Hluku, paní Svobodové za 
barevné tvářičky dětí, včelařům 
z Nivnice, DJ Kozumplíkovi ze Strá-
ní, dětem a  rodičům Mysliveckého 
kroužku Divočáci Nivnice a  Obci 
Nivnice, která zapůjčila skákací hrad 
a  fi nančně pod-
pořila tuto akci.  
Děkujeme!     

Členové MS 
Šaranov Nivnice

ůjčila skákací hrad

ětí,
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Dětský den

Kytaristé

Dne 5. 6. 2022 se v areálu Kynologického klubu usku-
tečnil dětský den. Pro děti byly připraveny ukázky 
tréninku psů sportovní kynologie, policejní kynolo-
gie a agility. K tomu další soutěže a atrakce. Chceme 
touto cestou poděkovat společnosti Linea za spous-
tu „dárečků“ pro mládež. Díky krásnému počasí se 
akce vydařila a děti byly snad spokojené.

 Kynologický klub Nivnice

V  pondělí 6. června se v  SD Beseda Nivnice 
uskutečnilo závěrečné vystoupení žáků Ky-
tarové školy Základní školy Pod Vinohrady 
Uherský Brod. Cca 20 nivnických mladých ky-
taristů, kteří navštěvují tuto kytarovou školu, 
si pro své rodiče připravilo pásmo písní, které 
se za tento školní rok naučili. Zazněly písně od 
známých českých interpretů napříč žánry. 
Se školním rokem se kytaristé rozloučili při 
táborovém ohni a opékání špekáčků.
Již nyní se mohou těšit na letní kytarový 
camp a na září, kdy se opět rozběhne další 
školní rok, na který se budou moci hlásit 
i noví zájemci.

Mgr. Jakub Smítal

e 

od 
 
 



www.n i v n i c e . c z

1111 Květen – Červenec  Květen – Červenec  33/2022/2022

O víkendu 11.6.-12.6. proběhlo celostátní 
fi nále barevného minivolejbalu ve Zlíně
Oba dny nás provázelo krásné letní, až 
tropické počasí. Organizace byla super 
a vše šlo jak na drátkách. Reprezentant-
ky ČR při zahájení daly turnaji punc mi-
mořádné události a byl to krásný zážitek, 
nejen pro děti, nechat si podepsat trička 
a vyfotit se. Celodenní pobyt na sluníčku, 
kdy první zápasy začínaly v 9:00 a posled-
ní se dohrávaly v 16:30, daly zabrat nejen 
dětem. Každý tým si odehrál 6 zápasů 
a to i v neděli, kdy se hrálo už v roztřídě-
ných skupinách dle sobotních výsledků. 
V  kategorii žlutých, tj. těch nejmenších 
volejbalistů 6-7let, jsme poskládali 3 
týmy. Za žluťásky nás reprezentovali Mar-
tin Petlach a Violeta Bohmannová, Anna 
Miškarová, Antonín Mikulec, Karolína 
Kotačková a Zoja Richtrová, Robin Kment 
a Simon Aubrecht.
 Úžasné 3. místo obsadila Zoja, Kája a To-
ník. Skvělé být třetí na nejdůležitějším 
turnaji sezóny. Zbylé dva týmy se umístily 
také v první polovině výsledkové listiny. 
Veleúspěšné byly týmy oranžových, tj. 
druhé nejmladší kategorie, složené jen 
z  dívek, jmenovitě Eliška Jančová a  Edi-
ta Kmentová, Šárka Kročilová a  Nikol 
Lukešová, Eliška Petlachová a Nikol Hor-
ňáčková. V  této kategorii potvrdily svoji 
vynikající sezónu Eliška s Editkou a Šárka 
s Nikčou.
Tým složený z Elišky J. a Editky vyhrál třetí 
turnaj ze sedmi v sezóně a potvrdil skvě-
lou formu, kdy na ostatních turnajích stá-
ly většinou na bedně. Lepšily se celou se-
zónu a před republikou vyhrály i plážový 
turnaj v Uherském Hradišti. První místo je 
obrovský úspěch!
Šárka s  Nikčou skončily na nádherném 
druhém místě.  Jejich vzájemný zápas na 
republikovém turnaji byl jednoznačně 
nejlepším zápasem turnaje.
Náš třetí oranžový tým Nikča H. s Eliškou 
P. vybojoval místo uprostřed výsledkové 
listiny, holky hrají oranžový volejbal první 
sezónu. Jako trenéři jsme v kuloárech za-
slechli: „Jen nedostat Nivnici..“  To mluví 
za vše a velká pochvala patří všem!
Velké díky i  rodičům, kteří si udělali do 
Zlína cestu a podpořili své dětičky, také 
trenérům p. Hebedovi, J. Kmentovi a  V. 
Petlachové, kteří strávili s  dětmi celý ví-
kend a sestrám Karlíkovým, které fandily 
na dálku . Dále i sponzorům za zajištění 

mikrobusů, jmeno-
vitě panu Miroslavu 
Jančovi a Monice Bo-
hmannové. 
Od začátku letošního 
roku jsme objeli sedm 
krajských turnajů ba-
revného minivolejbalu  
- Napajedla, Uherské 
Hradiště, Staré Město, 
z toho jeden jsme uspo-
řádali i  u  nás v  Nivnici. 
Výsledky jsou čím dál 
lepší s každým turnajem, 
děti jsou šikovné. Volej-
bal je krásná hra.  Jen je 
technicky náročná a  ni-
kdo se volejbal nenaučí 
bez řádného a pravidel-
ného tréninku…když 
človíček pár let vydrží 
a  zvládne to, za od-
měnu se mu dostane 
skvělá rychlá týmová 
hra a moře zážitků 
Jméno nivnického vo-
lejbalu je díky mužům 
známé po celé ČR a díky našim 
nejmladším jsme nivnický volej-
bal opět vrátili do početné volej-
balové mapy. Trenéři ostatních 
týmů gratulovali a chválili.
Nivnický volejbal žije a  řeší „pří-
jemné“ problémy, jak tolik dětí 
naskládat na tréninky do jedné 
haly, která je hodně využívaná.
Děkujeme obci za podmínky, ro-
dičům za velkou podporu a spo-
lupráci. Podobné úspěchy dávají 
nám trenérům energii do další 
práce s dětmi.
V  létě pořádáme 3-denní volejbalový 
kemp pro nejmladší ročníky, máme při-
hlášeno 45 dětí. Bude to jízda, těšte se 
na report.

Za trenéry VP.
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V jarních měsících je ten správný 
čas provést údržbu a  dezinfek-
ci krmelců, zásypů, které slouží 
srnčí zvěři, bažantům a zajícům 
pro přikrmování v zimním obdo-
bí.  S dětmi jsme si tuto aktivitu 
naplánovali na sobotní březnové 
dopoledne. 
Mysliveckému kroužku přidělený 
krmelec se seníkem máme „Na 
Dluhošině“, a tak sraz ráno u my-
slivecké klubovny byl ideální. Aby 
to nebyla jen procházka polní ces-
tou, připravili jsme pro děti v blíz-
kém větrolamu hru, kde hledaly 
obrázky zvěře, ke kterému si pak 
připravily ve dvojici naučné poví-
dání pro zúčastněné děti.  V cílové 
křižovatce dvojice dětí ukázala, jaké 
znalosti o konkrétní zvěři na obráz-
ku má.  Dalším zpestřením během cesty bylo po-
zorování pasoucí se srnčí zvěře a  její poznávání.  
Pro ty mladší děti jsme si zahráli hru s mysliveckou 
mluvou, kde děti správně odpovídají na význam 
slova v myslivecké latině. 
Samotná péče o  seník spočívá v  úklidu starého 
sena z jesliček, vyčištění korýtek, vyhrabání oko-
lí krmelce a vyčištění napáječky. Děti se podělily 
o všechny úkoly a brzy bylo hotovo. Aby byl úklid 
krmelce dokonalý, přítomný myslivec Jarek Burda 
povápnil jeho okolí. Byla tak splněna i dezinfekce. 
Nastal ten správný čas na svači-
nu a opékání špekáčků.  Poté, 
co se děti posilnily, jsme měli 
další důležitý úkol a to rozmís-
tit hnízdící budky pro ptáky, 
které jsme na jedné ze schůzek 
spolu s dětmi vyráběli.  
Čas a  plán sobotního, sluníč-
kem naplněného dne byl spl-
něn a po něm přišlo rozloučení 
a zpáteční cesta na mysliveckou 
klubovnu.

Duben je označován měsícem lesů. A  proč 
právě duben? Začíná jaro a  příroda se pro-
bouzí. Lesáci pečují o naše lesy a mají v tom-
to období nejvíce práce s výsadbou sazenic 
lesních dřevin, snaží se tak využít jarní vláhy, 
která je pro sazenice důležitá.  I my s dětmi 
z mysliveckého kroužku jsme využili tohoto 
období k  výsadbě třech ovocných strom-
ků. Požádali jsme mysliveckého hospodáře 

Děti z mysliveckého kroužku pečují o zvěř a přírodu

Duben  „MĚSÍC LESŮ“
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MUDr. Vlastika Veleckého, aby nám pomohl 
s určením vhodných míst pro výsadbu jedné 
jabloňky a dvou moruší (černé a bílé).  Chtěli 
jsme stromy, které budou plodit ovoce a dě-
tem připomínat v budoucnu tuto společnou 
aktivitu. Moruše jsou sice pomalu rostoucí 
stromy, ale jistě si nejeden čtenář vzpomene 
na moruše a  chuť jejich plodů, které rostly 
v parku u horní školy.  
Sraz dětí byl v pátek odpoledne v Šaranově 

a výsadba mohla začít. Starší děti se pustily 
do příprav oplocení stromečků a  ty mladší 
s  pomocí vedoucích připravily jamky a  na-
plnily konve s vodou.  Doplnit tabulky s po-
pisem a máme hotovo.  Pro první dny jsme 
si dali za úkol časté zalévání. A protože vláhy 
potřebují stromečky dostatek, požádali jsme 
o  pomoc s  péčí i  naše myslivce.  Věřím, že 
stromky naplní své poslání a děti budou mít 
hezké vzpomínky.

ků. Požádali jsme mysliveckého hospodáře v parku u horní školy.  
Sraz dětí byl v pátek odpoledne v Šaranově 

stromky naplní své poslání a děti budou mít
hezké vzpomínky.
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Starší děti z  mysliveckého 
kroužku se zapojily v  letoš-
ním roce do ochrany srn-
čat před sečením, kterou 
Myslivecký spolek Šaranov 
v  Nivnici provádí v  obdo-
bí května a  června již ně-
kolik let, ve spolupráci se 
zemědělskou společností 
v  Nivnici.  Úkol dětí spo-
číval procházet porosty 
vojtěšek před nahlášeným 
sečením a  plašit zalehlou 
srnčí zvěř, aby tyto krytiny 
nevyhledávala krátce před 
sečením. Na pomoc jsme 
si vzali ohaře, lovecké psy, 
kteří mají vrozené hledání 
a vystavování zvěře. Mys-
livci dětem ukázali využití 
elektronických zvuko-
vých a pachových plašičů, 
které roznášejí do poros-
tů v podvečer před seče-
ním a  v  brzkých ranních 
hodinách tyto zvukové 
plašice  před sečením zase sbírají. 
Do spolupráce s našimi myslivci, se může zapojit kdokoliv z čte-
nářů, kterého tato problematika zajímá. Podrobné informace 
najdete na stránkách www.stopsecenisrncat.cz

Rok nám utekl jako voda a na konci května jsme s dětmi a rodiči ab-
solvovali oblíbenou návštěvu střelnice ve Vlčnově. Děti soutěží ve 
střelbě z malorážky a seznámí se tady s chodem střelnice. Je to tako-
vá naše kroužková soutěž dětem pro zábavu. Děti byly pro soutěž ve 
střelbě z malorážky rozděleny do tří kategorií podle věku a střílely 10 
ran na terč. Ti nejmladší do terče kamzíka na 30 m, starší děti do terče 
srnce na 40 m a nejstarší do terče lišky na 50 m. Děti porovnávaly své 
výsledky a odborný dozor p. R. Moštěk, jako rozhodčí, počítal body. Ví-
těz může být jen jeden, ale pro nás hned tři z každé kategorie.  V té nej-
mladší se nejlépe dařilo Štěpánku Bajkovi, mezi staršími dětmi prven-
ství získala Barča Latinová a v nejstarší kategorii vyhrál Honza Zálešák.   
Každé z dětí si svůj terč odneslo domů spolu s diplomem a sladkostmi, 
které dětem věnovalo MS Šaranov Nivnice. A  protože počasí bylo 
jako stvořené pro venkovní aktivity, nesměl chybět táborák a opé-
kání špekáčků.  Děkujeme MS Dřínek Vlčnov za propůjčení střelnice 
a jmenovitě panu Mošťkovi, že dětem věnoval svůj čas.

Ochrana srnčat

Divočáci se vrací na střelnici ve Vlčnově

o 
š-
-

u 
v 
-
-

e 
í 

y
 

sbírají
-
e 

-
k.   
imii, 

a jmenovitě panu Mošťkovi, že dětem věnoval svůj čas.

Ochrana srnčat
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Před pěti lety jsme se poprvé zúčastnili 
okresního kola soutěže „Zlatá srnčí tro-

fej“  určené pro přírodovědné a myslivecké 
kroužky z  okresu Uherské Hradiště.   V  té 
době za kroužek v  sestavě vedoucí a  dva 
odhodlaní Tomášci získat body pro Nivnici. 
O to větší radost máme z letošního ročníku, 
který se konal druhou květnovou sobotu 
v  areálu bývalé hájenky - Muzea lesnictví 
a myslivosti Chřibů - pod hradem Buchlov. 
Z našeho kroužku soutěžilo 17 dětí ve třech 
věkových kategoriích. V  první nejmladší 
mini pro dětí od 0 – 8 let pořadatelé připra-
vili stezku, na které děti poznávaly exponáty 
vycpanin zvěře, stromy, byliny, paroží, kůže 
zvěře, různé výcvikové pomůcky dravců 

Do Nivnice putovaly tři poháry ze Zlaté srnčí trofeje
a loveckých psů.  Podporou dětem byli ve-
doucí a rodiče. Tuto stezku pořadatelé zahr-
nuli i do hodnocení dalších dvou kategorií, 
které se rozdělují na A) 3. – 5. třída a kate-
gorii B) 6. - 9. třída. V těchto kategoriích děti 
píší v  bodovém hodnocení písemný test, 
který obsahoval 60 různých otázek z oblasti 
myslivecké zoologie, péče o  zvěř, lovectví, 
botaniky, kynologie a mysliveckou mluvou 
popis těla zvěře. Mezi soutěží a vyhlášením 
výsledků doplnili program svým povídáním 
kynologové a sokolnice, kteří představili své 
svěřence. Očekávané vyhlášení proběhlo 
v  odpoledních hodinách a  pro náš krou-
žek přineslo zisk těchto ocenění: v katego-
rii B)  Anička Šašinková - 2. místo, Tomáš 

Maleček  - 3. místo a další 4. místo pro náš 
kroužek získal Honza Zálešák.   V  katego-
rii A) na 3 . místě  Filip Zálešák a hezké 4. 

místo patřilo Barči Latinové.  Soutěže se 
zúčastnilo celkem 94 dětí z 8 přihlášených 
kroužků.  Udělalo nám velkou radost, že 
děti získaly tolik krásných umístění v  tak 
silné konkurenci. A  co do počtu získaných 
ocenění máme mezi kroužky prvenství.  Pro 
všechny děti měli pořadatelé připraveny 
diplomy, pozornosti a odměny. Poděkování 
patří sponzorům, mezi které patří Obec Niv-
nice a  Myslivecký spolek Šaranov Nivnice, 
ale především dětem z kroužku a jejich ro-
dičům, kteří děti v poznávání přírody pod-
porují a byli s námi po celou dobu soutěže. 

Do Nivnice putovaly tři poháry ze Zlaté srnčí trofeje
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V  neděli 12. června pořádal Okresní mys-
livecký spolek Uh. Hradiště ve spolupráci 
s Českou zbrojovkou na střelnici Salaš stře-
leckou soutěž z malorážky pro děti z mysli-
veckých a přírodovědných kroužků okresu. 
Děti střílely z polohy v leže s oporou a op-
tikou na mezinárodní malorážkový terč 
ve vzdálenosti 50 m.  Soutěž byla věkově 
omezena pro děti od 10 do 15 let.  Využili 
jsme příležitosti a do této soutěže jsme děti 
přihlásili, aby si mohly zasoutěžit v  rámci 

Soutěž v malorážce
okresu. Za kroužek se zúčastnil Tomáš Ma-
leček, Jan Zálešák a  sourozenci Vítek, Da-
vid a  Filip Zálešákovi. Klukům se podařilo 
v prvním kole úspěšně nominovat střelbou 
na balónky. V dalším kole s pěti ranami na 
terč dobře trefoval Tomáš Maleček, který 
v  rozstřelu o  vítěze získal skvělé 2. místo. 
V pořadí o pouhý bod získal 3. místo Hon-

za Zálešák. Další umístění ze 14 soutěžících 
bohužel nemáme, pořadatel tyto nezveřej-
nil. Všechny děti dostaly od sponzora České 

zbrojovky kšiltovky a  pozornosti pro první 
tři umístěné. Program soutěže byl doplněn 
povídáním s Petrem Pelikánem, mistrem ČR 
ve sportovní střelbě ze vzduchovky a  ma-
lorážce v soutěži družstev. Česká zbrojovka 
v rámci akce představila i novou řadu kulov-
nic CZ 600.  Děkujeme týmu Mgr. Strakošo-
vé, správci střelnice Salaš p. Vaculovi a Janě 
Kollandové Novotné za uspořádání této 
akce. 

y y p

Soutěž v malorážce

www.n i v n i c e . c z

1515 Květen – Červenec  Květen – Červenec  33/2022/2022

JAN AMOS KOMENSKÝ 28. 3. 1592 - 15. 11. 1670
V  tomto roce si připomínáme významné výročí 
430 let od narození Jana Amose Komenského, 
Učitele národů a našeho rodáka. 

Pobyt u poručníků v Nivnici

Léta Páně 1605 přichází sirotek Jan ke svým po-
ručníkům do Nivnice – Vávra Kolář (Kozák) a Ur-
ban Mravenec. V Nivnici prožil Jan jeden rok.
Jan v té době byl 13-ti letý chlapec a to už mlá-
dež na vesnici do školy nechodila, ale musela 
pracovat. Nepochybně se i  on musel zapojit 
do všech prací při hospodářství, jak na poli, 
ve vinohradě i u dobytka. Zcela jistě byl velký 
rozdíl i v bydlení. Otcovský dům byl postaven 
na patro, stál na náměstí v UB a měl dostatek 
pokojů pro pohodlí obyvatel. Oproti tomu 
v  Nivnici bydlel na půllánovém gruntě vedle 
panského šenku, toto stavení se nelišilo od 

druhých vesnických domů - tedy jedna izba, 
předsíň, ohniště a  komora, ojediněle výmin-
kářská světnice, hospodářská budova se stáje-
mi a stodolou.
Na tuto zkušenost z Nivnice vzpomíná ve svém 
spisku „O  sirobě“, kde uvádí, jak nemohl po-
kračovat ve studiu, ale musel těžce pracovat 
na poručnických gruntech. Všechno zlé bývá 
i k něčemu dobré. Nabyl zde dostatečné zku-
šenosti, poznal různé činnosti, přírodu i lidové 
tance či zvyky a to vše opět velmi dobře zúročil 
ve svých dílech.
V  rozhodování poručníků o  Janově budouc-
nosti hrál roli určitě i jeho značný majetek, který 
mu otec odkázal hlavně na studia. I díky svým 
sestrám se Jan ke studiu vrátil, ty ho po roce od 
poručníků vzaly k sobě.

O  pobytu Jana Komenského v  Nivnici máme 
jen nepřímé zprávy z  kmenových purkrecht-
ních register z  let 1603-1606: Peníze z  gruntu 
Adama z Janova v Komni, patřící jeho otci Mar-
tinovi byly v roce 1603 a 1604 pokládány do Uh. 
Brodu. Po Martinově smrti r. 1604 byly peníze 
z obou Komenských gruntů v roce 1605 a 1606 
pokládány do Nivnice a  převzaty Kozákem 
a Mravencem pro nivnickou sirotčí truhlici. V le-
tech 1607 a 1608 byly splátky poukazovány „si-
rotku Janovi na učení“ a na sirotka „který se učí“. 
Zápisů a  podpisů „Nivnický“ je dostatek, zna-
menají domov-bydliště. A jsou skutečným po-
tvrzením, že Jan Komenský v roce 1605 a 1606 
v Nivnici skutečně bydlel.

Dle pramenů zpracovala I. Hladišová
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byl název první lekce z kurzu PLETEME PŘES HRANICE, který 
v rámci projektu „Jablonka, Nivnice – kurz komunitní školy: 
Pleteme přes hranice“ byl fi nančně ve výši 85 % podpořen 
z Fondu malých projektů z výše uvedených programů.
Lekce se konala ve slovenské Jablonce a účastnice prožily 
pohodové a  zábavné odpoledne při pletení ponožek na 
dvou jehlicích. Za pomoci rad zkušené pletařky-lektorky, 
se některé poprvé seznámily s jehlicemi, některé si rozšířily 
své dovednosti a všechny dostaly za „domácí úkol“ dokončit 
obě ponožky. DĚKUJEME účastnicím, že si našly čas a vytvo-
řily úžasnou atmosféru bez ohledu na věk  a těšíme se na 
setkání v dalších lekcích.

Název projektu: Jablonka, Nivnice – kurz komunitní 

školy: Pleteme přes hranice

Celkové náklady:  4 819 eur
Výška příspěvku EFRR: 4 096,15 eur
Konečný uživatel: Komunitní škola BESEDA, z. s.
Doba realizace:  01. 05. 2022 – 31. 12. 2022

Ponožky na nožky

KOMUNITNÍ ŠKOLA BESEDA, Z.S.



ZÁKLADNÍ ŠKOLA a MATEŘSKÁ ŠKOLA J.A.K.
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Den dětí jsme společně oslavili v „Týdnu dětských radostí“, kdy pro děti byly 
připraveny zábavné soutěže se zmrzlinou, hledání ztraceného pokladu, 
den s hasiči, divadelní představení či indiánské hrátky s Jirkou Hadašem. 
Čtrnáct dní před koncem školního roku jsme se rozloučili s předškoláky, 
připravili jsme si pohádkové vystoupení pro rodiče a  společně jsme si 
všichni zasoutěžili. Odměnou pro děti bylo spaní přes noc ve školce a ná-
vštěva bílé paní. 
Všem dětem a rodičům přejeme krásné, sluníčkové prázdniny plné poho-
dy a odpočinku.

„Od semínka k  rostlince“ - tak se jmenuje pro-
jekt Mateřské školy Nivnice, který se zaměřuje na 
podporu badatelského vzdělávání. Děti se hravou 
formou seznamují s  výsadbou a  pěstěním zele-
niny ve vyvýšených záhonech. V  rámci projektu 
budou vytvořeny vzdělávací materiály a pořízeny 
didaktické přírodovědné pomůcky. Cílem projek-

tu je prohloubit environmentální kompetence 
dětí, které budou aktivně zapojeny do bada-
telských činností v přírodním prostředí školní 
zahrady naší mateřské školy. Vedle environ-
mentální výchovy bude podpořena také vý-
chova polytechnická. Projekt je spolufi nanco-
ván Zlínským krajem.

Předprázdninové střípky ze školičky

Od semínka k rostlince
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Budoucí prvňáčci se přišli 12. dubna zapsat do školy. Po dvouleté přestávce jsme je mohli přivítat ve školním prostředí, kde na ně čekalo 
milé přivítání. Nechyběly ani dárečky a pamětní listy.

V úterý 24. 4. 2022 se družstvo a někteří jednotlivci zúčastnili závo-
dů, ve kterých se kromě atletiky závodí také v silových disciplínách 
a vytrvalosti. Družstvo skončilo na 4. místě. Adam Petráš obsadil 2. 
místo a Ester Jónová 5. místo. Budeme jim držet palce v krajském 
fi nále v Otrokovicích.
Pořadí: 1. II.UB, 2. Uherský Ostroh, 3. Mariánské UB, 4. Nivnice, 5. Po-
lešovice, 6. Vlčnov, 7. Březová, 8. Bánov, 9. Hluk

Páťáci jeli letos v rámci hodin Tv společně 
na kolech do Suché Lozi. Vyšlo všechno 
včetně příjemného počasí. První přestáv-
ka byla u rybníka, druhá na dětském hřišti. 
Někteří si během ní zajeli i na slatinu. Závěr 
patřil jízdě na pumptracku. Všichni účastníci 
výletu prokázali dobrou fyzičku a cestu zpět 
zvládli bez přestávky, rychle a  bezpečně. 
O to víc jim pak všem chutnal oběd. 

Ve středu 11. 5. k nám zavítali zástupci Nemocnice Uh. Hradiště 
spolu se studentkami Střední školy průmyslové, hotelové a zdra-
votnické v  Uh. Hradišti. Žáky 8. ročníku seznámili se zdravot-
nickými obory, které je možné na této škole studovat. Zástupci 
z nemocnice přiblížili osmákům práci ve zdravotnictví a doplnili 
informace o různých zdravotnických profesích.

Zápis do 1. třídy

Okresní fi nále v Olympijském víceboji

Cyklistický výlet do Suché 

Lozi, 23.5.2022

Beseda – Nemocnice Uherské Hradiště

milé přivítání. Nechyběly ani dárečky a pamětní listy.

informace o různých zdravotnických profesích.
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Naše paní kuchařky umí žákům připravit nejen dobrůtky, ale také zajímavé překvape-
ní. Čarodějnické menu a servírování vykouzlilo všem úsměv na tváři a potěšilo mlsné 
jazýčky.

Po dvou letech se konaly okresní přebory v lehké atletice. Naši atleti se neztratili 
a někteří předvedli pěkné výkony. Mladší žáci těsně obsadili 4. místo, starší žač-

ky skončily také na 4. místě a starší žáci obsadili 5. místo. Ve všech kategoriích 
kralovala ZŠ Sportovní UH. Některé výkony a umístění našich závodníků: Anna 

Mášová skončila 3. ve sprintu výkonem 8,83 s. a 5. ve skoku do dálky za výkon 
415 cm, Nora Ondrová 4. místo v běhu na 800m za 2:59 min. Štafeta starších 

děvčat a mladších chlapců skončila na 4. místě. Zdeněk Radoch a Ondřej Kar-

lík se výkonem 142 cm do výšky podělili o 3. místo a Jáchym Hruda s Richardem 

Kovaříkem o 4. místo výkonem 158 cm. Adam Navrátil obsadil výkonem 53,80 m 
v hodu míčkem 5. místo.

Čarodějnické menu

Pohár rozhlasu, 6. 5. 2022

Do Uh. Hradiště přijelo 10 škol. Chlapci a dívky soutěžili ve 4 disciplí-
nách a 2 kategoriích – mladší (do 3. třídy) a starší (do 5. třídy). Přes-
tože většinu prvenství získali žáci ZŠ Sportovní Uh. Hradiště, přivezli 
jsme i my do Nivnice spoustu medailí.
Radovali jsme se hned z úvodních štafet. Starší dívky (Karolína 

Bartošová, Sára Kočicová, Karolína Vaškových a  Denisa Zá-

mečníková) si vyběhaly 2. místo těsně za ZŠ Sportovní. Mladší 

chlapci (Marek Kadlčík, Lukáš Kudláček, Patrik Úředníček a Ta-

deáš Láska) 3. místo.

Nejlepší jednotlivci: 
Lukáš Kudláček (3.A) a Karolína Vaškových (4.B) – 1. místo – hod
Nikol Lukešová (3.A) – 2. místo – skok do dálky
Edita Kmentová (3.B) – 2. místo – 600m
Karolína Bartošová (5.) – 2. místo – 50m
4. místo:  Sára Kočicová – 600m, Denisa Zámečníková, David Zále-
šák  – skok do dálky a štafeta mladších dívek (Edita Kmentová, Nikol 
Lukešová, Eliška Jančová a Nikol Horňáčková)
Pochvalu zaslouží i ostatní za výborné výkony: Filip Šlapal, Adam 
Trtek a Adam Kelíšek

Postup do okresu mezi nejlepších 8 týmů z 26 
byl pro malé nivnické fotbalisty úspěch.
V naší základní skupině byli jasným favoritem 
fotbalisti ze ZŠ Sportovní Uh. Hradiště, kteří 
nakonec celý turnaj vyhráli. Po výhře 3:1 nad 
ZŠ Pod Vinohrady Uh. Brod nás čekal zápas 
o postup do semifi nále s Hlukem. Remíza nám 
nestačila, šance dát vítězný a postup znamena-
jící gól byly veliké, bohužel měl nakonec více 
fotbalového štěstí soupeř a prohra 2:3 zname-
nala konec turnaje. Přesto je 6. místo v okrese 
velký úspěch. V  Nivnici pod vedením trenéra 
Miroslava Pitnera roste nová generace skvě-
lých fotbalistů.

Atletická olympiáda 1. stupně v Uh. Hradišti, 25. 5. 2022

MC Donald´s Cup, okresní kolo 

v Uh. Hradišti 3.5.2022

Trtek a AAdam Kelíšekek a A

lých fotbalistů.
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Sláva nazdar výletu, nezmokli jsme, už jsme 
tu.... A to doslova. Výlet do Velké Británie se 
povedl na výbornou. Šestidenní zájezd - 10 
NEJ z královské Anglie, kterého se zúčastnili 
žáci osmého a  devátého ročníku, byl plný 
poznání, zážitků a nových přátelství.
Výlet začal v brzkých ranních hodinách ces-
tou z Nivnice, přes Brno, Libici nad Cidlinou 
a než se mnozí rozkoukali, tak jsme již pře-
jížděli hraniční přechod Rozvadov. 
V Calais jsme se nalodili na trajekt a ujížděli 
vstříc novým dobrodružstvím... 
Časně z  rána nás již vítal život v  Londýně, 
hlavním městě Spojeného království Vel-
ké Británie. Jako první nás svou krásnou 
uchvátila 96 metrů vysoká věž, v níž se na-
chází nejznámější zvon Big Ben, a  která je 
součástí budov parlamentu. Kolem West-
minsterského opatství jsme se dostali až 
k Buckinghamskému paláci. Nakoukli jsme 
do čínské čtvrti Soho, nakoupili jsme na Pi-
ccadilly Circus a  na Trafalgarském náměstí 
jsme zhlédli Nelsonův sloup. V národní gale-
rii na nás čekaly skvosty těch nejvýznamněj-
ších světových umělců, jako je P.P. Rubens, 
V. van Gogh, D. Velasquez a další. Nádherný 
den jsme završili na London Eye, ze kterého 
je výhled na prakticky celý Londýn. 
Druhý den jsme mířili mimo Londýn. Cílem 
bylo přímořské město Brighton. Nádherné 
stylové místo, krásná pláž s mušlemi, molo 
Brighton Pier plné atrakcí nebo třeba Sea 
Life, ve kterém jsme měli možnost vidět 

Ve čtvrtek 26. 4. proběhl ve sportovní hale turnaj ve fl orbalu, na 
který jsme se dlouhou dobu těšili. Hrálo se ve dvou skupinách 
každý s každým, zápas trval 15 minut a na hřišti musela být mi-
nimálně jedna holka. Skupinu A tvořily 6. - 7. třídy a skupinu B  
8. - 9. třídy. Pořadí pak určilo, kdo s kým bude hrát o umístění. 
A jak to dopadlo? Ve skupině zvítězila 7. A, před 6. A, 7. B a 6. 
B. Ve druhé skupině zvítězila 9. A, před 9. B, 8. B a 8. A. Boje 
o umístění dopadli takto: o 7. místo 6. B – 8. A 2 : 3, o 5. místo        
7. B – 8. B 2 : 9, o 3. místo 6. A – 9. B 1 : 8 a fi nále 9. A – 7. A 8 : 0.
Vítězem se stala pro letošní školní rok 9. A.

Poznávací zájezd Velká Británie

Mezitřídní turnaj ve fl orbalu

krmení mořských želv a  žraloků. Celou at-
mosféru nám doladilo počasí, které bylo 
nad očekávání nádherné. Autobus nás 
poté převezl ještě kousek dál podél pobřeží 
do národního parku, kde jsme se prošli po 
nádherných útesech zvaných Seven Sis-
ters. Tyto přírodní úkazy se často objevují 
i v mnohých fi lmech.
Třetí den ráno jsme vyjeli opět mimo Lon-
dýn, a  to do malebného městečka Wind-
sor, kde se nachází Windsor Castle, což je 
víkendové sídlo britské královské rodiny. 
Nechyběla ani procházka k  Eton College, 
chlapecké internátní škole, kterou mimo 
jiné navštěvovali i  oba královští synové, 
princ William a  Harry. Odpoledne jsme 
se autobusem přesunuli do univerzitní-
ho města Oxford, ve kterém se nachází 
jedna z nejstarších univerzit v Evropě. 
Poslední den našeho výletu jsme trávili 
opět v Londýně. V dopoledních hodinách 
jsme se městskou hromadnou dopravou 
vydali k nultému poledníku na Greenwich. 
Všichni se nejvíce těšili na to, až si vyzkou-
ší, jaké to je stát jednou nohou na západní 
a  druhou nohou na východní polokouli. 
Z  tohoto místa je krásný výhled na mo-
derní výstavbu Canary Wharf. Procházkou 
parkem jsme se dostali k  řece Temži, kde 
jsme se nalodili na loď a směřovali k Tower 
of London a  nejznámějšímu mostu Tower 
Bridge. Odpoledne jsme se přesunuli ke 
St Paul‘s Cathedral, kde jsme měli možnost 

vystoupat až do nejvyšší kopule, z  jejíhož 
ochozu je možné se rozhlédnout na Lon-
dýn. Poslední zastávka byla na světoznámé 
Oxford Street, kde byla poslední možnost 
pořídit nějaký drobný suvenýr domů.
Všichni žáci byli ubytováni v anglických ro-
dinách, kde se o  ně perfektně starali. Žáci 
si tak mohli alespoň vyzkoušet angličtinu 
v  praxi, což bylo pro ně velmi přínosné. 
A  z  hostitelských rodin jsme na ně slyšeli 
velkou chválu.
Věříme, že se všem žákům pobyt líbil, po-
znali nová místa, procvičili se v cizím jazyku 
a našli si spoustu nových přátel.
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Děti ze 4. B již podruhé navštívily dopravní hřiště v Uher-
ském Brodě. Tentokrát si jely pro průkaz mladého cyklisty. 
Aby průkaz získaly, musely nejprve zvládnout jízdu na kole 
v simulovaném dopravním provozu. Druhou částí byl test, 
kdy dokazovaly, zda si osvojily teoretické znalosti.

V den fi nále Mol Capu mezi Slováckem a Spartou se také 
v Hradišti konalo okresní fi nále mladších žáků v minifot-
balu. Hrálo se šířku fotbalového hřiště v  šesti + brankář. 
Hrálo se ve dvou skupinách a kluci dostali těžkou skupinu 
se Slováckem, Starým Městem, Hlukem a Brodem. Druhou 
tvořili Polešovice, Šumice, GUH, Bánov a Uherský Ostroh
První zápas s Hlukem byl smolný a prohráli jsme ho 0 : 1 
brankou v poslední minutě. Přitom jeden náš útočník (ne-
budeme jmenovat), šel 5x sám na brankáře, ale nedal.
Druhý zápas s 1. FC Slovácko jsme i přes prohru 0 : 3 ode-
hráli jako jediní proti tomuto soupeři pouze se třemi obdr-
ženými brankami. Těsně před koncem jsme drželi stav 0 : 
1 a čekali na povedený brejk. Přišla ovšem chyba v obraně 
a koncovka se už jenom dohrála. Nejlepší výkon si připsal 
náš brankář J. Zálešák, který nás držel celý zápas.
Třetí zápas proti Uh. Brodu jsme byli fotbalovější a  lepší 
a zaslouženě jsme vyhráli 4 : 1.
Čtvrtý zápas jsme měli ještě naději postoupit, ale to by-
chom museli proti urostlým hráčům Starého Města vyhrát 
o dvě branky. Bohužel jsme prohráli 0 : 2, ale také podali 
nejhorší výkon.
Celkově jsme obsadili až 7. místo, ale troufáme si říci, že 
kdybychom byli ve druhé skupině, tak hrajeme o medaile.

Soutěž OVOV znamená OLYMPIJSKÝ VÍCEBOJ ODZNAKU VŠESTRANNOSTI. 
Skládá se z deseti disciplín, které jsou v jednotlivých závodech nakombino-
vané. Pět se jich plní v okresním kole a pět + 1000 m v krajském kole. Jedná 
se o všestrannost, tak kromě 60m, skoku dalekého, hodu míčkem, běhu 
na 1000 m, trojskoku, jsou součástí závodů také silové disciplíny, jako leh – 
sedy, shyby, hod medicimbálem, kliky a skoky přes švihadlo.
Naši žáci postoupili do krajského fi nále, kde naší školu reprezentovalo os-
mičlenné družstvo (4 kluci a 4 děvčata). Ve velké konkurenci dvanácti druž-
stev, obsadila ZŠ Nivnice 8. místo. Reprezentovali tito žáci: Adam Petráš, 
Dominik Škrabálek, Dominik Zetka, Ondřej Karlík, Jolana Volná, Ester Jóno-
vá, Eliška Mahdalová a Anastázie Aubrechtová.
Pořadí: 1. OSKOL KM, 2. Vsetín, 3. Val. Meziříčí, 4. Otrokovice, 5. II UB, 6. Křiž-
ná Val. Meziříčí, 7. Zlín, 8. Nivnice, 9. Zachar KM, 10. Mariánské UB, 11. Uher-
ský Ostroh, 12. Komenského KM

V 5. třídě si děti zkusily v rámci simulace ošetřit masivní krvácení svým spo-
lužákům v hodině přírodopisu. Byly seznámeny se situací a jejich úkolem 
bylo se rozdělit do skupin a ošetřit zraněného. 
Bylo vidět obrovské nasazení. Děti neměly vůbec žádný strach z  umělé 
krve a dokázaly si se zraněním dobře poradit

Dopravní výchova

Okresní fi nále v minifotbalu, 

4. 5. 2022
Krajské kolo OVOV, Otrokovice, 25. 5. 2022

Krvácení

y y, j y

ský Ostroh, 12. Komenského KM
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Osmáci intenzivně po celý rok pracovali na 
tom, aby si zdokonalili nebo zautomatizo-
vali znalosti nejen němčiny, ale i  ovládání 
různých IT nástrojů. V projektu „Deutsche 

Sprache, schöne Sprache“ spolupracovali 
s partnery z Chorvatska, Turecka a Španěl-
ska. Navzájem se představili, tvořili logo 
projektu, vytvářeli kvízy pro partnery, ko-
lem Vánoc si vyměnili recepty a reálně vy-
zkoušeli, jak chutnají chorvatské „fritule“. 
Naše vánoční úlky se snažili popsat, vy-
tvořit a předat našim partnerům v podobě 
videoreceptu. Na začátku, ale i v průběhu 
každého projektu je stále třeba připo-
mínat zásady netikety – tedy chování na 
internetu a  používání autorských práv. 
Spolu s  partnery si pak navzájem nasdí-
leli ty „nej“ osobnosti, které každá země 
má. Mezi Komenským, Masarykem se 
objevil i  Krpálek, Tesla či Modrić. Podělili 
se také o  své rozvrhy a  mohli tak poznat, 
jaké předměty se učí v té které zemi. Závě-
rečným společným dílem byl mezinárodní 
slovník, kdy se nechali inspirovat Komen-
ským a jeho „Orbis pictus“. Věříme, že i toto 
je cesta, jak probudit v žácích touhu najít si 
nové přátele a  propojit teoretické znalosti 
z hodin s realitou života.

Our town, our region: we are all Europe-

an citizens

Je projekt, kterého se účastnili žáci ze 7. 

Po dvouleté pauze se naši žáci z 1. stupně opět zúčastnili atletické 
soutěže v Uh. Brodě. Na zahájení jsme přijeli i s putovním pohárem, 
který naše škola získala v roce 2019.
Konkurence byla velká – soutěžilo celkem 19 družstev z 16 různých 

škol.  I přesto se naši závodníci dokázali prosadit a dosáhli velkého 
úspěchu, kdy obě družstva stanula na stupních vítězů. V  celkové 
soutěži jsme získali 1. a 3. místo a tím pádem všechny děti odjížděly 
s medailí.Do Nivnice jsme se opět vraceli s putovním pohárem .

Etwinningové projekty

O pohár starosty města Uherský Brod

A  společně se školami ze Španělska, Itálie, 
Chorvatska a Řecka. Projekt už podle názvu 
probíhal v  angličtině a  snahou bylo pře-
dat informace o  našem regionu a  naopak 
poznat kraj či zemi, ve které žijí naši part-
neři. Po vzájemném představení se pustili 
do tvoření a  následně vybírání vítězného 
loga. Za pomoci IT nástrojů tvořili prezen-
tace nebo minividea o  Nivnici či partner-
ské zemi. Ve fóru, kde se mohou vyjadřovat 
všichni účastníci projektu, si navzájem sdí-

leli, co je jejich oblíbené jídlo, komentovali 
si navzájem zjištěné informace. Společně se 
pustili také do překladu dvou typických jí-
del – vepřo, knedlo, zelo a obložené chlebíč-
ky. Při práci bylo třeba vzájemné koordinace 
a spolupráce. Sami byli překvapeni, jaké in-
formace o České republice naši partneři zjis-
tili. Projekt jsme ukončili sdílenou knihou 
receptů. Pokud o  nadcházejících prázdni-
nách nebudeme vědět, co vařit, máme kam 
sáhnout pro inspiraci. 

Individuální umístění:

1. místo

Lukáš Kudláček – hod plným míčem
Karolína Vaškových – hod míčkem
Karolína Bartošová – běh na 60 m
Sára Kočicová – skok do dálky

2. místo

Jonáš Drobný – hod plným míčem
Denisa Zámečníková – běh na 60 m
David Zálešák – hod míčkem, běh na 60 m 
Sára Kočicová –  běh na 60 m
Filip Šlapal – skok do dálky

3. místo

Lucie Procházková – skok z místa
Jakub Kratěna – skok z místa
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Žluťásci i  oranžoví si poprvé zahráli na tur-
naji v plážovém minivolejbalu. Z obou kate-
gorií si odvezli medaile.  Ve žlutých se naše 3 
dívčí týmy umístily na 3., 5. a 9. místě. Z bron-
zové medaile se radovala Nela Buršová (2.B) 
a Violeta Bohmannová (2.A).
Turnaje v  oranžovém minivolejbalu se zú-
častnilo 25 týmů. Vyhrála ho naše sehraná 
a  zkušená dvojice Edita Kmentová a  Eliš-
ka Jančová (obě 3.B). Na pěkném 9. místě 
skončila Eliška Petlachová a Šárka Kročilová.  
Všichni si navzájem drželi pěsti, povzbuzovali 
se a hlavně si s chutí zahráli.

Závěr roku ve školní družině žáci oslavili 
jak se patří. V  úterý pro ně bylo připra-
veno překvapení v  podobě představení 
kouzelníka Waldini, který ukázal několik 
zajímavých triků a žáci byli dokonce za-
pojeni i  do představení, čímž zažili ma-
gii na vlastní kůži. Ve středu si pak žáci 
pochutnali na špekáčcích, které si sami 
opekli na hřišti horní školy. Na hřišti byly 
pro žáky nachystány nejrůznější aktivity, 
jako je hod na cíl, točení s kruhy hula hop 
nebo míčové hry. Oba dva dny se moc po-
vedly. 

Ve čtvrtek jsme se celá třída 4. A vydali autobusem do Muzea 
J. A. Komenského v Uherském Brodě. Při prohlídce jsme si při-
pomněli výuku z  vlastivědy. Vystavené předměty a  obrazy se 
nám líbily. Nakonec jsme si pouštěli na televizi Dějiny udatného 
českého národa. A potom nám paní učitelka koupila zmrzlinu. 
Výlet se mi líbil. (Adam Trtek, 4. A)
Ráno jsme vyjeli v 9:00 linkovým autobusem. Paní učitelka nás 
naučila číst jízdní řád. Jeli jsme autobusem, až jsme dojeli na ná-
městí k Amosu. Vystoupili jsme z autobusu a šli do kopce směr 
muzeum. Pak jsme vstoupili do muzea a bylo tam krásné lepo-
relo. Cestou zpátky nám paní učitelka koupila zmrzlinu. Výlet se 
mi moc líbil. (Jakub Pilát, 4. A)

V pondělí 23. 5. se prvňáčci vydali na školní výlet do Veselí nad 
Moravou, kde je čekala pirátská plavba po Baťově kanále. Na 
konci plavby děti absolvovaly dobrodružnou stezku za hledá-
ním pokladu. Druhá část výletu byla v  areálu Bukovanského 
mlýna. Děti zde měly u jednotlivých stanovišť řešit různorodé 
úkoly a hádanky, a tak pomohly najít Mlynaříčkovi jeho skrýš. Po 
zvládnutí všech úkolů získaly malou odměnu. Výlet se vydařil, 
děti si přivezly spoustu zážitků.

Barevný minivolejbal v Uh. Hradišti, 4.6.2022

Závěr školní družiny

Muzeum J. A. K. Výlet Veselí nad Moravou

Hradišti, 4.6.2022
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26. května 2022 se 4. a 5. třídy společně vypravily na školní 
výlet do Moravského krasu. Zde si děti prohlédly Punkevní 
jeskyně s  krápníkovou výzdobou, nejkrásnější podzemní 
prostory-Masarykův dóm nebo dno propasti Macocha. 
Součástí prohlídky byla plavba na lodičkách po říčce Pun-
kvě. 
Po návštěvě jeskyní se děti vyjely lanovkou podívat k hor-
nímu okraji propasti Macocha. Pak už jen zbývalo nakoupit 
suvenýry a s krásnými zážitky se vypravit na zpáteční cestu.

21. – 22. 6. 2022 strávili páťáci poslední dny 
pobytu na „dolní“ škole společně na Nivnické 
riviéře, kde je čekalo opékání, hry, diskotéka 
s  DJ Trnkou nebo noční bojovka. Ráno se 
vydali jako cyklistický peloton na exkurzi do 
fi rem Linea a Adria Gold. Kromě zajímavého 
povídání a  ukázek výroby dostali sladkou 
ochutnávku.
 I když dobrot od maminek bylo ještě na tý-
den, vyčerpáni a unaveni se po obědě všich-
ni odebrali domů načerpat sílu na poslední 
dva dny. A pak hurá na prázdniny!

S úsměvem a s radostí zvládli sedmáci procvičení německých slovíček. Všichni správně spojili slovíčka do dvojic a určili rod v němčině 
v duchu Komenského idejí, názorně a hravě.

Školní výlet Moravský kras

Páťácké loučení 

s l. stupněm

Der, Die, Das

suvenýry a s krásnými zážitky se vypravit na zpáteční cestu.

v duchu Komenského idejí, názorně a hravě.
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V Baťově vile ve Zlíně se ve čtvrtek 2. června 2022 uskutečnilo slav-
nostní ocenění žákyň a žáků Zlínského kraje 2022 za mimořádné 
úspěchy v mimoškolní činnosti. Vyznamenání z rukou zástupců ve-

dení kraje převzalo 12 školáků ze všech základních a středních škol 
Zlínského kraje. Jedním z oceněných byl také náš žák Jan Miškar z 9. 
ročníku. GRATULUJEME!

PROSPĚCH:

Žáci, kteří prospěli s vyznamenáním  

Z celkového počtu 323 žáků, prospělo 
s vyznamenáním 232 žáků, z toho na:
1. stupni  155 žáků
2. stupni   77 žáků

Žáci se samými jedničkami   

Vysvědčení s průměrem 1,00 mělo cel-
kem 136 žáků, z toho:
1. stupni  110 žáků
2. stupni     26 žáků

POCHVALY A JINÁ OCENĚNÍ:

Pochvala třídního učitele – celkem 
87 žáků, z toho na:
1. stupni  64 žáků
2. stupni   23 žáků

Ocenění žáků Zlínského kraje

Výsledky vzdělávání žáků naší školy ve školním roce 2021/2022

Pochvala ředitelky školy a  Nivnický 

oříšek – celkem 10 žáků
Josef Charvát 6. A za reprezentaci školy a obce v soutěžích a olympiádách 
Alice Škrabálková 6. A za reprezentaci školy a obce v soutěžích a olympiádách 
Anna Kapsová  6. A za reprezentaci školy a obce ve výtvarném umění 
Jiří Miškar  7. B za reprezentaci školy a obce v soutěžích a olympiádách 
Jan Miškar 9. A za reprezentaci školy a obce v soutěžích a olympiádách 
Nora Ondrová 9. A za reprezentaci školy a obce v soutěžích a olympiádách 
Rozálie Kapsová 9. A za reprezentaci školy a obce v soutěžích a olympiádách 
Anna Máčalíková 9. A za reprezentaci školy a obce v soutěžích a olympiádách 
Barbora Velecká 9. A za reprezentaci školy a obce v soutěžích a olympiádách 
Šimon Kollár 9. A za reprezentaci školy a obce v soutěžích a olympiádách 

PŘIJÍMACÍ ŘÍZENÍ NA STŘEDNÍ ŠKOLY  

Z 9. ročníku bylo přijato na maturitní obory 76 % žáků, na učební obory 24 % žáků.
Z 5. ročníku na víceleté gymnázium neodchází žádný žák. 
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REKONSTRUKCE ŠKOLY

V  pátek 25. 3. 2022 jsme 
se rozloučili s prostory pů-
vodní budovy horní školy. 
Všechny učebny a  kabine-
ty jsme vyprázdnili a  pře-
sunuli se na přechodnou 
dobu do přístavby. První 
dny v  přístavbě máme za 
sebou, organizace výuky 
funguje na jedničku!

První učebny jsou dokončeny a byly předány. Realizáto-
rovi se daří plnit termíny podle plánu, zaslouží si velké 
poděkování. Práce je však před námi ještě hodně, tak 
držte pěsti, ať se do září všechno stihne!

Loučení

První učebny

í 
a 
y



Max. t. Min.t. A Ld M Lt T Tn Ø vítr
Max. 

rychlost 
větru

Náraz
větru

24,4 8 22,2 -3,6 11 1,4 m/s 10,4 m/s 18,4 m/s

Max. t. Min.t. A Ld M Lt T Tn Ø vítr
Max. 

rychlost 
větru

Náraz
větru

46,3 16,2 30,2 2,8 1 7 1 1 m/s 11,2 m/s 18,4 m/s

Max. t. Min.t. A Ld M Lt T Tn Ø vítr
Max. 

rychlost 
větru

Náraz
větru

62 20,8 36,9 7,1 5 24 11 1 1 m/s 11,2 m/s 14,8 m/s

Počasí
Počasí u nás v dubnu 2022

Počasí u nás v květnu 2022

Počasí u nás v červnu 2022

Legenda počasí
 srážky v mm

  průměrná teplota ve stupních celsia (Po-
čítáme ji ze tří čtení teploměru  v  7:00, 
14:00 a  21:00h. Večerní pozorování se 
bere do součtu dvakrát a  výsledek se 
dělí čtyřmi). Průměrná měsíční teplota se 
počítá s průměrných teplot jednotlivých 
dnů. Průměrná roční teplota se počítá 
z průměrných teplot jednotlivých měsíců.

Max. t. udává největší teplotu ve stupních celsia, 
která byla dosažena v měsíci

Min. t.  udává nejnižší teplotu ve stupních celsia, 
která byla dosažena v měsíci

 jasný den (max. 20% oblohy kryté)
 zamračený den (zataženo 80-100%)

 souvislá sněhová pokrývka
 nesouvislá sněhová pokrývka
 bouřka

A arktický den (během 24 hodin teplota stá-
le nižší než -10°C)

Ld  ledový den (celý den pod 0°C)
M mrazový den (část dne pod 0°C)
Lt letní den (část dne 25 °C a více)
T tropický den (část dne 30°C a více)
Tn tropická noc (teplota neklesne pod 20°C)
Ø Vítr  průměrná rychlost větru za měsíc v m/s

Max. rychlost větru 
největší rychlost v  m/s, kterou vítr dosáhl během 
měsíce
Náraz větru 
největší náraz větru v m/s v daném měsíci

www.n i v n i c e . c z
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Odborníci rozlišují pouze 10 základních druhů oblaků: cirrus, cirro-
cumulus, cirrostratus, altocumulus, altostratus, nimbostratus, strato-
cumulus, stratus, cumulus (čte se kumulus) a cumulonimbus. Ty vám 
na cestách nebo výletech mohou hodně prozradit o tom, jaké bude 
počasí. Protože je proměnlivost oblaků velká, byly zavedeny tvary 
oblaků (těch je 14), odrůdy (9) a ještě zvláštnosti (6).

Krátkodobě se dá vývoj počasí spolehlivě odhadnout i s pomocí pro-
stého pohledu na oblohu. Stačí se dobře dívat a vědět, co které úkazy 
naznačují. Zatím přinášíme tři z deseti základních druhů:

CIRRUS 

(česky řasa) 

Bílá vlákna nebo 
úzké pruhy, někdy 
mívá hedvábný 
vzhled. Slunce jím 
bez problémů pro-
svítá. Ačkoli srážky 
tyto oblaky nepři-
nášejí, mohou být 
předzvěstí blížící se 
teplé fronty

CIRROCUMULUS 

(česky řasová kupa) 

Je složen z  bílých 
drobných obláčků. 
Z  cirrocumulů srážky 
nepadají, ani další vý-
voj počasí se pomocí 
něj určit nedá.

C U M U LO N I M B U S 

(česky dešťová kupa) 

Mohutný oblak v  po-
době hor nebo obrovských 
věží. Přináší přeháňky, které 
můžou mít podobu příva-
lového deště, někdy z  něj 
padají kroupy. Tyto mraky 
patří k  nejfotogeničtějším 
oblakům, ale zároveň v  le-
tectví k  nejobávanějším – 
může být spojen se silnou 
turbulencí.

Zdroj: 
https://www.idnes.cz/cestování

Vyčtěte z mraků, jaké bude počasí

í 
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Po dlouhých měsících izolace, zákazů, ome-
zení a jiných nepříjemností se k nám na cha-
ritní dům zase vrátil život. 
Děti z  nivnické mateřské školy přišly našim 
klientům zahrát a zazpívat představení, které 
sestavily s učitelkami ke Dni matek. Příprava 
„pódia“ se neobešla bez posečení trávy, kte-
ré náš údržbář ochotně provedl. Přišly děti 
ze dvou tříd, celkem 45 žáčků. Byla jich plná 
zahrada. Zazněly první tóny muziky a  děti 
se rozhýbaly. Zpívaly, tančily, recitovaly. Celý 
program trval 35 minut. Klientům se pro-

Díky Nadačnímu fondu Českého rozhlasu 
byla v  Ježíškových vnoučatech vyhlášena 
veřejná sbírka s názvem Zvířecí návštěvy pro 
seniory. Naše Charita se do projektu zapojila 
a  dostala příspěvek na celkem 33 zvířecích 
návštěv v různých seniorských zařízeních. 
V  pátek 27.5. k  nám do charitního domu 
v  Nivnici přišly dvě ženy se psy na caniste-
rapii. Zjistili jsme, že mají Canisterapeutické 
centrum ve Slavičíně, odkud přijely. Ženy se 
rozdělily. Jedna s paní vedoucí obcházela le-
žící klienty po pokojích a druhá byla s aktivi-
zační pracovnicí v jídelně se shromážděnými 
klienty. V jídelně se klienti mohli podívat na 
různé psí kousky jako přeskakování překáž-
ky, podlézání pod nohama, poslušnost. Také 

Konečně!!!

Zvířecí návštěvy pro seniory

gram náramně líbil. Dětská energie a radost 
se po dvouleté pauze znovu vlila do jejich žil. 
Dětem jsme řádně zatleskaly a jako odměnu 
za jejich vystoupení jsme jim připravili lízát-
ka. Za milou přítomnost srdečně děkujeme 
dětem i jejich učitelkám, které k nám ochot-
ně s nimi přišly. 
Odpoledne za námi přišla paní Miškarová, 
která vede Punťa klub. Před šesti týdny se jim 
narodila koťata. Domluvily jsme se, až budou 
dostatečně velká, přinesou je našim klien-
tům na potěšení. Přišla odpoledne s dcerou 

se zapojili do odměňování, kdy pro 
psa připravili pomyslný dort – do lát-
kového koberce ukryli pamlsky, které si 
tam pes vyhledával. 
Každá zvířecí návštěva je obrovským 
nábojem pro naše obyvatele. I  takoví 
lidé, kteří mají zpočátku respekt ke zvíře-
ti, se nechají přemluvit alespoň na jejich 
pohlazení. Kontakt se zvířetem v  nich 
vždy vyvolá příjemný pocit, který je oka-
mžitě vidět z výrazu očí a obličeje. Jakoby 
se kolem nich  „rozsvítí“. 
Ještě nás čeká ve čtvrtek 2.6. návštěva 
koťat a další canisterapie v průběhu ně-
kolika měsíců. Na tyto návštěvy se všichni 
moc těší. 

Jarmila Kubáňová

a pěti koťaty. Koťata jsme si rozebraly a obe-
šly jsme všechny pokoje klientů, aby se s nimi 
mohli pomazlit. Respektovaly jsme přání kli-
entů, kteří o  koťata neměli zájem. Na tváři 
všech se objevil úsměv, když se jim droboti-
na uvelebila v rukou. Paní Miškarové i dceři 
také moc děkujeme za čas a za to, že na nás 
myslí i s maličkostmi, velkými pro klienty.
Těšíme se na další aktivity, které nás v blízké 
době čekají a doufáme, že už nám v setká-
váních s  našimi přáteli dlouho nebude nic 
bránit. 

Jarmila Kubáňová

Charitní dům sv. Andělů strážných 
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Jarmila Kubáňová
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Srdečně Vás všechny zdravím, milí a  vážení 
spoluobčané. Opět děkuji za možnost přispět 
do Nivnických novin. 
Tentokrát bych chtěl připomenout či přiblížit 
Svátost biřmování, protože nedávno byla ohlá-
šena možnost přihlásit se na přípravu v  naší 
Farnosti k udělení této někdy podceňované či 
povrchně vnímané svátosti. Přihlášky je možné 
předat na Faru do konce července 2022. Může 
se přihlásit i  dospělý, který ještě neměl mož-
nost tuto svátost přijmout. 

Co je biřmování?

Katechismus Katolické církve charakterizuje 
Biřmování takto:
Svátost biřmování tvoří se Křtem a  Eucharis-
tií souhrn „svátostí uvedení do křesťanského 
života“, jehož jednotu je nutno uchovávat. Je 
tedy třeba vysvětlovat věřícím, že tato svátost 
je potřebná k  naplnění křestní milosti. Vždyť 
svátost biřmování pokřtěné dokonaleji spojuje 
s Církví a obdařuje zvláštní silou Ducha Svaté-
ho, proto jsou ještě více povinni šířit a bránit 
víru slovem i skutkem jako opravdoví Kristovi 
svědkové. (KKC 1285)
V obřadech biřmování (úvod, odst. 1 a 2) čte-
me:
Svátost biřmování uvádí pokřtěné dále do 

křesťanského života. Skrze ni totiž přijímají Du-
cha Svatého, kterého Pán seslal v den letnic na 
apoštoly. Tento dar Ducha Svatého připodob-
ňuje dokonaleji křesťany Ježíši Kristu a naplňu-
je je silou, aby mohli vydávat svědectví Kristu 
a tak ve víře a lásce vytvářet jeho tajemné tělo. 
Věřícím se přitom vtiskuje charakter neboli pe-
čeť Páně, takže svátost biřmování nelze opako-
vat.
Je-li biřmován dospělý člověk (nebo člověk 
na prahu dospělosti), je legitimním požadav-
kem, aby to byl člověk obrácený. Obrácením 
se myslí, že člověk se posouvá od dětské víry 
k víře, kterou prožívá člověk jako osobní vztah 
s Bohem. Je známo, že obrácení není jen před-
pokladem plodného přijetí svátosti, ale je 
také předpokladem účinnosti nebo dokonce 
oprávněnosti katecheze, která má Biřmování 
předcházet.
A  oč má u  biřmovance při Biřmování jít? Na-
značme to v bodech:
- cesta k druhému obrácení nebo jeho usku-

tečnění
- plné začlenění do Církve
- převzetí úlohy apoštola, aby člověk svědčil 

o Bohu svým životem a skutky
- osobní ztotožnění se křtem, byl-li křest v ra-

ném dětství, vědomé přijetí jeho závazků

- duchovní prožitek - zážitek (pro dnešní 
mladou generaci takřka nezbytný!)

Jde o to, aby víra byla živá, účinná. Člověk se 
má nechat vést Bohem, který ho pomalu pro-
měňuje; činí sobě podobným. To má velmi bla-
hodárný vliv také na vztahy k  druhým lidem. 
I toto v životě bude přinášet požehnané plody. 
Při biřmování dostává člověk všechny potřeb-
né dary Ducha Svatého (jak je uvádí Písmo 
svaté), aby mohl prožívat víru naplno. To se 
pak odráží i v praktickém životě. Tak jako tělo 
člověka funguje ze síly, kterou čerpá z potravin, 
tak duše člověka pak funguje lépe a  zdravěji 
z darů, které člověk obdrží při Biřmování.
Příprava na biřmování je na jedné straně ob-
tížná, na druhé straně je to velká šance, která 
může být buď zmařena nebo využita. Přeji 
všem, kteří tuto svátost přijali či teprve při-
jmou, ať přijaté Boží dary plně využijí k prospě-
chu jejich i  jejich okolí. Jak již bylo uvedeno, 
postupem času člověk ve svém životě bude 
pozorovat plody této svatosti, které nejsou 
hned markantní. Projeví se v praktickém životě.
Přeji všem také krásné a požehnané prázdniny. 
S úctou a vděčností za snahu pracovat na sobě 
žehnám Vám i Vašim blízkým.

Otec Zdeněk, Farář v Nivnici

ŘÍMSKOKATOLICKÁ FARNOST NIVNICE
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Odchodem do důchodu život nekončí. Jak na aktivní stáří?

Senioři jsou v dnešní době vystaveni většímu tlaku, než tomu bylo 
před několika desítkami let, musí se vyrovnat s moderními techno-
logiemi, negativním postojem okolí i s těmi, kteří se snaží využívat 
jejich stáří a důvěřivosti. Přestože se může zdát, že lidé v důchodu 
jsou sešlí věkem, tráví volný čas jen u  lékaře nebo nicneděláním 
doma, neumí používat mobil natož platební kartu, není tomu tak. 
Stále více seniorů se všemožně snaží zůstat aktivními i v důchodo-
vém věku, nebrání se novým poznatkům, ovládají počítač, orientují 
se na internetu i na sociálních sítích.
Jestliže patříte k  těm, kteří v  důchodu zanevřeli na aktivní život-
ní styl, nedbáte na zdravou výživu, pravidelnou tělesnou aktivitu 
apod. odrazí se to na vaší fyzické i psychické pohodě. Podle dostup-
ných statistik čelí pasivní důchodci většímu riziku vzniku různých 
onemocnění, fi nanční nejistotě,  depresím,  úzkostem.  Mnohdy se 
neumí vyrovnat s novou životní situací, izolují se od okolního světa, 
stávají se zatrpklými vůči ostatním.
Jak si zpříjemnit stáří? Zde je několik praktických tipů:

Vzdělávejte se. Dnešní doba nabízí mnoho možností, jak si rozší-
řit vzdělání i ve stáří, ať už mluvíme o různých univerzitách třetího 
věku, vzdělávacích kurzech pro seniory aj.
Plánujte si čas. Pořiďte si diář a naplánujte si možné aktivity tak, 
abyste co nejvíce vyplnili svůj volný čas. Samozřejmě s ohledem na 
vaše zdraví, nic se nemá přehánět.

Pomáhejte. Vaše dlouholeté zkušenosti jsou 
pro mnohé k  nezaplacení. Můžete doučovat, 
pomáhat jiným seniorům, kteří jsou odkázáni 
na druhé, věnujte se dobrovolnictví, pohlídejte vnoučata…
Pohybem ke zdraví. S ohledem na vaše fyzické možnosti sportujte, 
jezděte na kole, choďte na procházky…
Buďte společenští. Existují různé spolky a sdružení pro seniory, ne-
vyhýbejte se jim. Mimo jiné je to způsob, jak se seznámit s novými 
lidmi a najít člověka, který bude vaše nadšení pro aktivně trávené 
stáří sdílet.
Cestujte. Cestovní kanceláře nabízejí velké množství zájezdů šitých 
na míru potřebám seniorů, které nezruinují váš domácí rozpočet. 
Pokud netíhnete k zahraničnímu cestování, můžete prozkoumávat 
zajímavá místa v ČR apod.
Připravte se včas. Na stáří je potřeba se připravit s předstihem, a to 
nejen po fi nanční stránce. Např. při rekonstrukci bytu nechte na-
montovat madla k vaně, zvolte kvalitní podlahu bez koberců, o kte-
ré byste později zakopávali…
Trénujte mysl. Mozek potřebuje neustále podněty k tomu, aby co 
nejdéle fungoval tak, jak má. Paměť a bystrou mysl můžete posílit 
luštěním křížovek, čtením, hraním logických her…

Psychologická poradna MOJRA.cz, www.mojra.cz
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ČESKÝ ZAHRÁDKÁŘSKÝ SVAZ

29. dubna proběhlo u  nás v  Nivnici okresní kolo 
fl oristické soutěže, kterého se zúčastnily soutěžící 
z  Nivnice, Záhorovic a  Jalubí. Vzhledem k  datu se 
přímo nabízelo téma „Čarodějnice“ kdy soutěžící bě-
hem 2 hodin aranžovaly kytici pro čarodějnici a příz-
dobu čarodějnického klobouku. A že si soutěž užily, 
o tom svědčí i kostýmy . Za odměnu si mimo jiné 
každá odnesla koště i s vyhláškou, jak na koštěti létat 
a s návodem na čarodějnický lekvar.
1. místo  Máčalová Hana, Jalubí + nejlepší klobouk
2. místo  Kadlčková Hana, Nivnice + nejlepší kytice
3. místo  Dana Lukešová, Nivnice
BLAHOPŘEJEME !!!
 
Stavění máje je tradice, kterou členové zahrádkářů 
dlouhé roky udržují, a tak ani ten letošní nebyl výjim-
kou. Krásná májka se bez újmy tyčila celý měsíc před 
budovou ČZS.

Zná ji každý zahrádkář spíše jako nezlikvidovatelný plevel, ale je to léčivá bylinka, která 
se dá využít jako bio zelenina. Nejlepší je sbírat malé / mladé lístky. Dají se přidávat 
třeba do salátů. Bršlice obsahuje velké množství vitamínu C. Můžete zkusit bršlicové 
pesto, které se podává s těstovinami nebo se může dát na pečivo.

250 g bršlice
1 lžička soli
100 ml olivového oleje

Floristická soutěž a stavění máje

Bršlice kozí noha
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řů 
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je

budovou ČZS.

Opláchnuté lístky bršlice, sůl, olivový olej, česnek, 
sýr, vlašské ořechy a slunečnicová semínka rozmi-
xujeme. Dáme do skleničky a zalijeme vrstvou oleje 
a v lednici můžeme skladovat až 4 týdny.

100 g parmazánu
1 stroužek česneku
3 lžíce vlašských ořechů
3 lžíce slunečnicových semínek
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Ekologické okénko 

Obec Nivnice získala letos krásné 3. místo ve 
Zlínském kraji v  třídění odpadů v  kategorii 
obcí od 2001 do 15000 obyvatel. Slavnostní 
ceremoniál se konal ve středu 18. 5. 2022 na 
zámku Lešná u Valašského Meziříčí, kde Zlín-
ský kraj a  společnost EKO-KOM, a.s. ocenily 
obce s nejlepšími výsledky ve třídění odpadu. 
Do soutěže jsou automaticky zařazeny všech-
ny obce, které jsou zapojeny do celorepubli-
kového systému třídění a  využití obalových 
odpadů společnosti EKO-KOM, a.s. Hlavním 
kritériem pro hodnocení byla takzvaná vý-
těžnost všech vytříděných odpadů a  území 
jednotlivých obcí a měst. Zohledněn byl na-
víc i podíl tříděného sběru na celkovém sběru 
komunálních odpadů. Samotné hodnocení 
pak bylo provedeno na základě údajů po-
skytovaných obcemi do systému EKO-KOM 
v rámci jejich pravidelného vykazování za sta-
novené období. Obec získává výsledné skó-
re, které je součtem bodů z osmi soutěžních 
kategorií – čtyř hlavních a čtyř doplňkových. 
Podle počtu výsledných bodů se stanovilo 
celkové pořadí.
V kategorii měst nad 15 000 obyvatel zvítězi-
lo město Uherský Brod a polepšilo si tak z loň-
ského druhého místa, na druhé příčce skonči-
lo Uherské Hradiště, které se v loňském roce 
umístilo na první příčce, třetí místo obsadilo 
statutární město Zlín. V  kategorii obcí s  po-
čtem obyvatel od 2 001 do 15 000 zvítězila 
vloni třetí obec Bánov, následována Starým 
Městem, které si tak zopakovalo stříbrnou 

 
 

í 
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příčku z  loňska a  na třetí pozici se umístila 
obec Nivnice. Mezi obcemi do 2 000 obyvatel 
obsadila první místo obec Šumice, následují 
Sehradice a  Ořechov. Mezi malými obcemi 
do 500 obyvatel jsou v  třídění nejúspěšněj-
ší Kaňovice, v  těsném závěsu obec Košíky 
a bronzové Jankovice.
V  rámci slavnostního vyhlášení získaly nej-
lepší obce kromě věcných cen také motivač-

ní příspěvek od Zlínského kraje na podporu 
odpadového hospodářství. Obce na prvním 
místě v každé kategorii si odnesly 30 tisíc ko-
run, na druhých místech 20 tisíc a za bronzo-
vou příčku 10 tisíc korun.
DĚKUJEME všem našim občanům, kterým 
odpady nejsou lhostejné a aktivně se zapo-
jili k našemu odpadovému systému. TŘÍDĚNÍ 
MÁ SMYSL 

Marie Kománková, místostarostka
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Country Nivnice – 2. díl
Jsme dobří:  

Naši country tanečnící jsou zváni na zá-
bavy s vystoupením country tanců nejen 
po českých krajích, ale i na Slovensko do 
Skalice nebo Rybek….
Jsme zváni na vystoupení nebo jako 
doprovod country skupin, na přehlídky 
country zpěváků. Např. do Dačic u  Jin-
dřichova Hradce, kterou pořádá Country 
rádio. Doba přehlídky od 14 do 24 hodin. 
Jsme jediná taneční skupina, která zde 
vystupuje. Zadání od pořadatele je tančit 
a dobře se bavit, pak se budou bavit i di-
váci. V  průběhu změníme šaty, pro ožive-
ní. Lidem se naše tance líbí, zvou nás na 
skleničku, hovoří s námi. Odkud jste? Jsme 
country Nivnice. Výborně se bavíme, dáme 
svačinku, kdo chce štamprlku, na závěr od-
cházíme příjemně unavení a úplně utanče-
ní. Hodnotíme večer a znaveni rychle usíná-
me. S dobrým pocitem.
Nebo na Bystřičku na festival „Starý dobrý 
western“, poslední bylo 22. výročí. Je zde 
i  zahraniční účast (USA, Německo..), jsou 
zde české špičky i  revivaly českých špiček 
(Michal Tučný, Greenhorns, Fešáci, Ran-
gers…). Jsme jedna ze dvou skupin, která 
tu vystupuje. Jedna je rychlá, mladá, spor-
tovní – Ruty šuty. My jsme klasické count-
ry, vždy v dobových stejnokrojích. Dobře 
secvičené. Přehlídka začíná v pátek odpo-
ledne, končí v neděli na oběd. Festival se 
koná současně na třech místech: v amfi te-
átru, v  restauraci U  Mokrošů a  v  kempu. 
Jsou zde tisíce diváků. Vystupovali jsme 
s  Petrou Černockou, Pavlem Bobkem, 
Františkem Nedvědem, Věrou Martino-
vou, country Banjo Bandem Ivana Mlád-
ka, Lenkou Filipovou, Křesťanem - znáte 
je z televize. Nás znáte od vidění. A tan-
číme, tančíme, ale taky se družíme.
Jak bylo napsáno minule: Jsme volné 
uskupení, každý může kdykoliv mezi nás 
přijít, přinést si své občerstvení, podívat se, 
pobavit se a zatančit si. I své necountry. Po-
kud to vydrží pár let, určitě se  naučí i  těch 
120 country tanců, co umíme my. Hodně lidí 
odešlo, stárneme, chtělo by to mladou krev. 
Lidi, kteří tomuto kouzlu propadnou… 
Country v  Nivnici je pravidelné družení se - 
scházení, pohyb vhodný i  pro bolavá záda, 
hudba s  tancem stimuluje dobrou náladu, 
které je v  dnešní době málo. Někdo tančí 

dobře. My pro radost. A těšíme se na VÁS!!!

Viděno mýma očima  K.Š.
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FOTOREPORTÁŽ
25.-27. 4.  Výstava k výročí osvobození obce

20. 5.  Májová veselice s polonézou žáků 9. třídy

7.-8. 5.  Jarní prodejní výstava tvořivých ručiček

25.-27. 4.  Výstava ý

Jarní prodejní výstava tvořivýý ček

ce s polonézou žááků 9. tříddyyyyyyyyyyyáků 9. tř
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10. 5.  Mše sv. za hasiče, svátek sv. Floriána

15. 5.  První sv. přijímání

11. 6.  Setkání rodáků 70-níci

10. 5.  Mše sv. za hasiče, svátek s

j

i i
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18. 6. Výročí 90. let kopané v Nivnici

- více v příštím čísle NN
18. 6. Výročí 90. let kopané v Nivnici

- více v příštím čísle NN

12. 6.  Pouť u kaple Nejsvětější Trojiceouť u kapple Nejjsvětějjší Trojjicee

18. 6. Setkání rodáků 80-níci18. 6. Setkání rodáků 80 níc18 6 Setkání rodáků 80-níci
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Jak to u nás bývávalo, nejen ve Smrtné Uličce…

„Staňo, vykládaj nám“:  Tak mě často žá-
dali kamarádi. Bylo to nejvíce v  zimě, ale 
i jindy, když bylo třeba venku nemile, tak se 
vyprávělo a poslouchalo. Věděl toho hodně 
od bratra Vaška, který tenkrát pracoval ve 
Zlíně a chodil tam na nové fi lmy. Do Nivni-
ce třeba takové ani nedoputovaly. Také bra-
tr hodně četl Rodokapsy, Rozmachy, co 
mládeži půjčoval Jožka Slezák/Holt – za Be-
sedou. Náš Vašek mně to do jisté míry 
i představoval, jak to třeba probíhalo ve fi l-
mu. Moji posluchači mě však často doplňo-
vali a  vůbec se tázali. Probíhalo to u  nás 
v kuchyni staré chalupy, u Slezáků v kuchy-
ni, když jejich rodiče nebyli doma, mimo-
řádně i u Martiškové babičky, či u Výmolů 
za Kerchovem. Ještě donedávna právě bra-
tři Výmolové vzpomínají na tato povídání, 
třeba o hrdinovi Kildžárym, bojovníku proti 
Turkům. Přiznám se, že někdy se mi ani moc 
vyprávět nechtělo, ale nakonec jsem byl 
přemluven. – Ještě něco ze sportu: O  fot-
bale v Uličce, ale i  jinde v Nivnici, jsem se 
dosti zmiňoval a my však sportovali i v dal-
ších odvětvích. Iniciativou kamaráda Karla 
Kunčíka, neobyčejně nadaného sportovce 
s organizačním smyslem, bylo za Stodola-
ma vybudováno hřiště na volejbal: hráli 
tam kluci i děvčata, mladší i starší. Sám jsem 
v tom nijak nevynikal, více byl divákem. Byl 
i pokus dělat házenou, což byl nápad Cyrila 
Čecha a Jožin Slezák zbudoval k tomu bran-
ky, ale ten nápad se neujal. Více to bylo se 
stolním tenisem – říkalo se tomu pinec, ten 
se hrál vedle u Vaculíků na podvratí. Velmi 
se ujal i  stolní fotbálek, který vlastnil Cyril 
Čech a později i Franta Máčalík. Nejvíce se 
hrálo u Čechů, v komoře na dvoře; potom 
u Mudráků v předsíni, ještě jinde. Vylosova-
li jsme si různé turnaje, co Mistrovství světa, 
Evropy, Pohár mistrů, dokonce rozlosovali 
i ligu. Cyril reprezentoval Duklu, Franta Ple-
ssner zase Spartu, já Slávii, atd. – V zimě se 
hrál i pozemní hokej – kdekoliv, jen tak pro 
zábavu. Ten opravdový lední hokej šli hrát 
někteří, co vlastnili brusle na rybník za Jan-
kovičem: byli to Čech, Plessner, Zdeněk 
Kunčík, Mirek Bradáč, snad i další. Vynikají-
cími byli v  šachu bratři Kunčíkové, když 
později tolik nemocný Tonda byl lepší 
mladšího Zdenka: oba neměli konkurenci. 
– Poslední válka: To bylo kdysi v prázdniny 
roku 1958, kdy se rozhořel asi poslední boj 

mezi Kovboji a  Bandity/Horňany. Bylo to 
proto, že jsme jim prý pořád nadávali – ale 
i  oni nám; takže došlo k  invazi, zpočátku 
bylo vyjednávání – máme se omluvit. A ej-
hle, na čele těchto Banditů byl překvapivě 
Frantík Máčalík, který se zase pro změnu 
přidal k  Horňanům. V  jejich sestavě byly: 
Mařenka Minaříková, Maňa Plessnerová, 
někdo z  děcek Rašků, asi celkem 6 děcek. 
Vyjednávání proběhlo mezi chalupou Zvá-
řalů a  Veselých, na cestě. Ještě Frantík M. 
nestačil spustit obžalobu a  Petr Michálek 
mající v  ruce dřevěný ostrý meč, Máčalíka 
pichl do břucha. Načež následovalo naše 
odhodlání a vyzbrojeni starými, sedranými 
metlami – nejbojovnější snad byla Lidka 
Kapsova, ale i oba sourozenci Slezákovi, ani 
já co dirigent nechyběl. Protivníci se dali na 
útěk a my je provázeli až po Tinkovo – bylo 
po boji. – Jak začala škola, Fanuš se umoud-
řil a byl s námi zase kamarád. Válčení pře-
stalo až na výjimky, když se bojovalo za Ker-
chovem gulama z hlíny, to když se likvido-
valy kopy na řepu. Později už, asi počínaje r. 
1960 vše překrylo sportovní nadšení, kde 
se zapojili prakticky všichni Uličané, včetně 
Spodňanů, vedených Staňou/Tatíčkem. – 
Změňme trochu námět z bohatého života 
mladých let a třeba se zmiňme i o tom, jak 

jsme se oblékali: V neděli přece jen sváteč-
něji, to platilo více jak dnes; ve všední den 
a do školy zase jinak. Většinou nás chodila 
v neděli dopoledne do kostela. Tak potom 
byli oblečeni až do večera, s připomínkou 
rodičů: „Daj si pozór, aby sas nekde nezašpi-
níl!“ – Do školy se chodilo ve slušném oble-
čení, čistě, když mnohý náš oděv byl zaláta-
ný. Kolikrát se tento přešíval – gatě, bundič-
ka jen látková, dnešní moderní a  silonové 
nebyly. Potom se s  tím šlo na správu ke 
krejčím: Tondovi Výmolovi na Čupy, Franto-
vi Veleckém vedle Švacha, nebo až k Olivovi 
pod říků, či k Joklovi na Obecnou školu. Po 
venku se běhalo většinou v teplácích – kluci 
i holky, něco mimořádného měl Máčalík od 
tatíka z Ameriky. Třeba různá trička, která se 
ještě nějak nenosila/novinkou byly košile – 
švédky, asi po r. 1959, co móda. Ten Frantík 
měl vždy na triku vpředu námět – vyobra-
zeného kovboje na koni s lasem, apod. Zá-
viděli jsme mu námět z Mistrovství světa ve 
fotbale 1954 ve Švýcarsku, kde byl přehled 
zúčastněných států prostřednictvím stát-
ních vlajek. Jenže Fanuš byl často zábavný 

a také rostl, bylo jej prostě dost a babička 
Martiškova mu sama mnohé spravovala. 
Tak třeba vzadu doplnila klínem z  jiného 
materiálu sameťáky. Už bylo ve škole po-
zdvižení: „Viděls, jaký má Máčala klín na pr-
deli?“. – Prostě jsme se, nezvedená mládež 
bavili, ale Franta si vždy dovedl sjednat re-
spekt, ovšem já s ním byl většinou vždy ka-
marád! – Něco o naší stravě: Prostě se jída-
lo, co nám mamičky nachystaly. Ráno, než 
se šlo do školy, obyčejně nadrobený chleba 
do bílého kafé/z melty a mléka. Někdy na 
chleba – máslo, sádlo, marmeláda, mimo-
řádně i smažená vajíčka. Na svačinu do ško-
ly byl omaštěný chleba, zabalený buď v pa-
píře, někdy i ve starých novinách. Na oběd, 
pokud jsme nechodili do školní jídelny na 
Měšťance, různě. Ve zmíněné jídelně se nad 
míru dobře vařilo, co kolikrát neuměly ani 
naši doma: kuchařky v čele s paní Dočkalo-
vou, dále Friedlová, Haluzová, Jiřina Slintá-
ková. Moc to chutnalo i  žákům z  Dolního 
Němčí a  Korytné, kteří chodili tenkrát do 
Nivnice. Ale co doma? Polévka, vedle ne-
dělní masové – z domácího kuřete, králíka, 
či kupovaného hovězího, to bylo ve všední 
den: polévka zeleninová, moc se vařila fa-
zolová po nivnicku/brambory a bez těsto-
vin, méně hrachová, dokonce i  mléčná 
a v té byly slané drobky. – Z hlavních jídel: 
v neděli zelí se šiškou a k tomu maso vepřo-
vé, ba takové jaké bylo. Z omáček jsem měl 
rád sladkou – mléčnou, nejvíce trnkovou 
z  domácích povidel: tyto se vařily u Tinků 
na Čupech, nebo u Hladišů/Kopunčeny, či 
u Smetanky/Lanů. Hodně se vařila moučná 
jídla – vždy vzácné olipy, které naše mamič-
ka uměly lepší, než si jich mohu dnes kou-
pit v  Uherském Brodě! Na podzim, když 
bylo v humně ovoce, to byly gule, nejvhod-
něji plněny šťavnatými duranciemi, nejlépe 
posypané mákem či slaným sýrem/tvaro-
hem. Moc se pekly ovocné vdolky, plněné 
buchtičky, štrúdle a  makové i  kakaové 
buchty. Maso se v  týdnu téměř nejedlo, 
možná jen u  bohatších lidí. Sortiment 
v Masně u paní Májkové byl tenkrát jedno-
dušší: kabanos, řeznicky zpracovaná seka-
ná, moravské klobásy a  špekáčky; ze salá-
mů – pařížák, polosuchý, velmi kvalitní boj-
kovský/ten byl ale u  Truksů v  obchodě, 
později hodonský; šunka se dostala pouze 
ve městech. Maso se kupovalo nejvíce ho-
vězí na polévku, vepřové na pečení a  na 

Vzpomínky z dětských let pokračování z minula:
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řízky. – Jenže ty naše mamky byly věru tolik 
skvělé kuchařky!! S nimi odešla i ta oblíbená 
trnková a mléčná omáčka, olipy, řada další-
ho jídla, vše ani neumím vyjmenovat. – Jis-
tě se měli lépe ti, co zabíjeli, obyčejně po 
Vánocích – prasátko. Naši volali z  řezníků 
nejvíce Jožina Trtka/naproti Liďáku, ale asi 
naposled jsme zabíjeli v r. 1961 a zabijačku 
nám dělal Jan Kaňát z  Podohradí, bydlící 
u komináře Gerlicha. Tatíček si jej pochvalo-
vali, že uměl udělat šikovnou práci. I  ten 
den mně přišel volat do školy Frantík Máča-
lík a mamička mu řekli, aby sa potom odpo-
ledňa zastavil, že dostane něco na ochutná-
ní – což Frantík určitě slíbil. – V našem okolí 
zabíjeli: vedle Vaculíkovi, přes jedno Zvářa-
lovi, obojí Slezáci – Jožé i Pavlé, Kapsé, Vese-
lí, Kunčíci, Flasaré, Pražené, výše v Uličce už 
jen Hurbišovi a Tomanečci a  také Trtci/na 
Dluhošinoch. – A znovu platí ta myšlenka, 
že s tou naší dobou odešlo tolik až kouzla, 
což současná mladší generace ani nepo-
chopí! – Teď ještě kapitola o kultuře: Neboť 
i  ta je důležitou součástí našeho života: 
kino, rádio, televize – a jak jsme to prožívali. 
Asi jsem už kdysi z  toho něco napsal, 
omlouvám se za možné opakování. Do kina 
se původně chodilo do sálu Besedy, kde 
promítačem byl učitel Dvořák, kterému klu-
ci – nezdvořáci, říkali Slon. Byl přísný, ale 
skvělý učitel a  já měl u  něj na Měšťance 
z ruštiny jedničku. Do r. 1948 byl tento za-
pojen u českých socialistů, také řídící učitel 
Palička a  učitelka Šišková. Přišel politický 
zlom v r. 1948 a tito, aby neztratili zaměst-
nání, byli nuceni vstoupit do KSČ. – Ale ke 
kinu v Besedě: u dvou vchodů stála kontro-
la lístků, které prodávali strýček Mahdal, 
pozdější kostelník a  předseda Charity. 
U  jednoho vchodu kontroloval Karel Gre-
gor/ten co byl i  kontrolorem při zabíjač-
kách, u druhého to byl Pepa Pražan, poctivý 
komunista. Asi v r. 1958 se promítání přesu-
nulo na Liďák, to do patra – byl tam jen je-
den vchod, což bylo možná nebezpečné. 
Zase promítal učitel Dvořák, ten vedl 
i Obecní knihovnu – člověk zasloužilý!; kon-
trolu lístku prováděl už jen pan Gregor. – 
Pro nás mládež se hrávalo obyčejně ve 3 
hod. odpoledne v neděli, to za 1 Kčs. Se ško-
lou se chodilo na různé výchovné a propa-
gační fi lmy. Pro starší mládež se promítalo 
i v neděli, to v 5 hodin. Pro dospělé se pro-
mítalo obyčejně v 8 hodin večer – ve stře-
du, sobotu a  neděli. Obyčejně byl kinosál 
plně obsazen, televizi ještě moc lidí nemě-
lo. Mne bral jako pětiletého do kina náš Va-
šek. Byl jsem s ním na prvním představení, 
což byl Král Lávra – Ušatec, potom asi 2x na 
skvělém Jánošíkovi, na fi lmech s  Voskov-

cem a Werichem. Ale odpoledne v neděli to 
byla výsada našeho tatíčka, který se mnou 
šli rád na promítání tzv. Klubíček – byly to 
asi 4 kratší, pohádkové, hodně sovětské fi l-
my. Mohu potvrdit, že ruské pohádky byly 
moc pěkné, např. velkofi lm Ilja Muromec, 
nadšené hurá publika proběhlo, když ve vá-
lečných fi lmech zvítězili kozáci. – Tak jsme 
viděli takové fi lmy, které už dnes vídáme 
jen v televizi – pro pamětníky: Pyšná prin-
cezna, Strakonický dudák, Psohlavci, Jan 
Hus, Jan Žižka, Proti všem. Vynikajíce byl 
nafi lmován v sovětské verzi i Poklad na ost-
rově, Bílý tesák a další. První americký fi lm 
jsem viděl – Vojna a mír z díla Tolstoje; uča-
roval mě Skanderbeg o albánském hrdino-
vi, také rakouský fi lm – Lesák ze stříbrného 
lesa, promítaný na Velikonoce 1958. – Kino-
představení postupně odloudila televize, 
skončil i  učitel Dvořák, kterého nahradil 
Jožka Trtek, pošťák a  pan Velecký z  naší 
Uličky/rotmistr. – Následně o  rádiu, které 
měli snad všichni, v Uličce jej neměla babič-
ka Trtošková a Velecká/Pavelčena, ani mož-
ná ne Lida Pelikánova/vedle Čechů. – Ta 
babička Martiškova, vychovající Frantu Má-
čalíka, měla starobylé rádio, ještě se zele-
ným rybím okem. Když jsme chodili do 
Měšťanky, říkala nám, ať 
s ní odpoledne, kdy nebý-
vá rušená Svobodná Evro-
pa, posloucháme toto vysí-
lání. Kdysi jsme dostali i vy-
činěné, to za to, že kdesi 
běháme od ničeho k niče-
mu a  mohli jsme s  ní po-
slouchat vysílání z Euchari-
stického kongresu v  Mni-
chově/bylo to v  létě 1960, 
jak tam kardinálové a  bis-
kupové zpívali hymnu 
k  Duchu svatému. Než já 
potom četl v  Katolických 
Novinách komentář míro-
vých kněží, odsuzující počí-
nání na uvedeném Kon-
gresu, kde prý byl zastou-
pen i  německý Bundes-
wehr a  dokonce americký 
kardinál Spellman až pro-
vokativně ve vojenské uni-
formě jen na tanku až 
k  hranicím Českosloven-
ska, aby spatřil tzv. želez-
nou oponu! – My měli 
doma menší rádio Talis-
man, které zakoupil bratr 
Josef, když se vrátil z vojny. 
Toto hrálo léta a velmi dob-
ře. – U Martišků jsme sledo-

vali v r. 1962 z rádia i některé zápasy na Mis-
trovství světa v Chile. Uvedu i to, že babička, 
když poslouchala zahraniční rozhlas, připo-
mínala – „Šak to nikde kluci neříkajte…“ Vy-
sílání z  Londýna zahajované v  šest hodin 
večer začínalo typickým – bum, bum, bum, 
to jsem s  Petrem Michálkem poslouchal 
u dědka Franty Veselého, který také vzpo-
mínal na svou účast v  legiích za I. světové 
války. - Jednou k  nám večer přiběhl Jožin 
Slezák – „Poď k nám, podařilo sa mně nala-
dit rádio Londýn.“ Bylo to tak, jenže se obje-
vil záhy u Slezáků kmotr Kapsa – „Co to Joži-
ne poslúcháš“. Ten nadšeně „Londýn!!!“ – 
„Hned to vypni, nebo uvidíš“. Jožin sice po-
slechl, ale bez nadšení. Já jsem kolikrát po-
slouchal zahraničí právě ze zmíněného Ta-
lismanu, ať Rádio Vatikán, zmíněnou Svo-
bodnou Evropu, Londýn/téměř nerušený, 
Hlas Ameriky, Ontário z Kanady, Rádio Pa-
říž, Róma, Beograd, Tirana, Nacionál Mad-
rid, Kolín na Rýnem, možná i  jiné. – Vím 
také, že zahraničí poslouchal strýc Cyril Zvá-
řal, až to bylo v létě slyšet ven, též soused 
Vaculík, Vatikán tetička Hyblerova. 

Příště pokračování
Zpracoval: St. L.

Pohřební služba
NIVNICE

NONSTOP služba: 
po telefonické domluvě 
je možné vyřídit pohřeb 
i o víkendu a o svátcích

tel. 602 752 749, 
776 836 393

Adresa:
nám. Míru 176, Nivnice /
budova Orel/

Otevírací doba:   
po – pá: 8.00 – 12.00
               13.00 – 15.00
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Od 1. července zavádí Zlínský kraj 
předplatné jízdné v regionální dopravě
Zlín, 2. 6. 2022 – Ušetřete na jízdném… Zavádíme časové jízdné… 
Předplaťte si pravidelnou trasu… To jsou hlavní sdělení, s nimiž se 
nyní občané můžou setkávat na nejrůznějších místech souvisejících 
s dopravou po celém kraji. Lidé je najdou na zadních plochách au-
tobusů, na zastávkách, na webových bannerech, na vyhledávačích 
dopravních spojení, na obrazovkách ve vlacích a autobusech nebo 
na krajském úřadě a v čekárnách nemocnic… Apely upozorňují na 
dosud největší změnu v Integrované dopravě Zlínského kraje – totiž 
na možnost pořídit si pro cestování po kraji předplatnou jízdenku. Od 
1. července 2022 bude v nabídce předplatné na 30 nebo na 7 dní, 
později se počítá s rozšířením nabídky.
„Zavedení předplatných jízdenek předcházely v minulých měsících 
intenzivní přípravy, které spočívaly v rozdělení kraje na 98 zón. Ces-
tující si tak budou pořizovat předplatné jízdenky na zóny, kterými se 
pravidelně pohybují cestou třeba do práce nebo do školy. Na úze-
mí zakoupených zón se pak budou moci neomezeně pohybovat jak 
vlakem, tak autobusem,“ představuje změny náměstek hejtmana 
Zlínského kraje pro dopravu Radek Doležel a pokračuje: „Každá zóna 
má stanovenou cenu – výsledná cena předplatné jízdenky pak bude 
součtem zakoupených zón.“ U většiny zón cestující zaplatí 250,- Kč 
za třicet dní nebo 83,- Kč za sedmidenní jízdenku; deset 
zón zahrnujících větší města v kraji je dražších. Ceny jsou 
nastaveny tak, aby se třicetidenní jízdné většině cestují-
cích vyplatilo už po zhruba 12 dnech, sedmidenní jízdné 
pak pátý den. 

Vybrané relace:

Zlín-Kroměříž přes Otrokovice – zóny 400, 405, 410, 414, 
425, 420 – cena 1570,- / 30 dní (jednotlivé jízdné 20 pra-
covních dní – 2160,-)
Uherské Hradiště-Uherský Brod – zóny 500, 509, 490 
– cena  870,- / 30 dní (jednotlivé jízdné 20 pracovních dní 
1320,-)

Předplatné jízdenky budou vázané na krajskou kartu 
Zetka nebo kartu Moravskoslezského kraje ODISka, na 
níž je budou mít cestující nahrané. „Apelujeme proto na 
obyvatele kraje, kteří uvažují o  předplatném jízdném, 
aby si kartu včas pořídili. Nyní ji dokonce nabízíme za 
zvýhodněnou cenu 99,- korun,“ říká jednatel společnosti 
Koordinátor veřejné dopravy Zlínského kraje Martin Ště-
kář.
I po zavedení předplatného jízdného zůstane možnost 
cestovat v  krajské dopravě na jednotlivé jízdenky. „Bo-
hužel musíme reagovat na současnou ekonomickou si-
tuaci, proto od 1. července nastavíme ceny následovně: 
nástupní sazba se zvýší na 11,- korun, za ujetý kilometr 
cestující nově zaplatí 1 korunu a 35 haléřů,“ uvedl dále 
Radek Doležel. Jízdné se bude zaokrouhlovat dolů na 
celé koruny a k platbě bude jako doposud možné vyu-
žít hotovost, platební karty, mobilní telefon nebo karty 
Zetka či ODISka, které navíc umožňují zvýhodněný pře-
stup mezi spoji, kdy cestující platí nástupní sazbu pouze 
v prvním spoji.

Číslo 

zóny
Název zóny

Cena 30 dní 

nepřenosná

Cena 7 dní 

nepřenosná

Cena 30 dní 

přenosná

Cena 7 dní 

přenosná

240 Valašské Meziříčí 260 87 312 104

245 Rožnov pod Radhoštěm 280 93 336 112

400 Zlín 280 93 336 112

410 Otrokovice 260 87 312 104

415 Napajedla 260 87 312 104

420 Kroměříž 280 93 336 112

430 Holešov 280 93 336 112

460 Vsetín 310 103 372 124

490 Uherský Brod 260 87 312 104

500 Uherské Hradiště 360 120 432 144

Jakákoliv jiná zóna 250 83 300 100

Veškeré informace k předplatnému jízdnému na linkách IDZK najdou 
cestující na webu www.idzk.cz, v informačních kancelářích dopravců 
a na vlakových nádražích v regionu. Aktuálně také probíhá informač-
ní kampaň ve větších městech v kraji, kde zájemci dostanou potřeb-
né informace.



Sídliště 1000, 

Nivnice 687 51

Úřední hodiny – PROSÍME, DODRŽUJTE HYGIENICKÁ OPATŘENÍ!

pondělí, středa 8:00 – 12:00 12:30 – 17:00

úterý, čtvrtek, pátek 8:00 – 12:00 12:30 – 14:00

Úřední hodiny – matrika  a evidence obyvatel:
hlášení narození, úmrtí, sňatky, určení otcovství, druhopisy matričních dokladů + EO přihlášení k trvalému 
pobytu, ověřování listin a podpisů, výpisy z czechpointu

pondělí, středa 8:00 – 12:00 13:00 – 17:00

úterý, čtvrtek, pátek 8:00 – 12:00

Fakturační údaje:

OBEC NIVNICE, Sídliště 1000, 687 51 Nivnice

IČ 00291170, DIČ CZ00291170, Č. účtu. 1927721/0100 KB a.s. pobočka Uh. Brod

Kontakty na úřad:

starosta – Ing. Miroslav Vykydal starosta@ou.nivnice.cz 606 766 166

místostarostka – Ing. Marie Kománková, MBA mistostarosta@ou.nivnice.cz 606 766 167

podatelna – Olga Lukašíková podatelna@ou.nivnice.cz 572 693 126

matrika a evidence obyvatel - Františka Borýsková f.boryskova@ou.nivnice.cz 572 693 276

pozemky, pokladna – Martina Fialová m.fi alova@ou.nivnice.cz 572 693 277

hlavní účetní – Alena Haluzová a.haluzova@ou.nivnice.cz 572 693 126

mzdová účetní – Radka Trtková r.trtkova@ou.nivnice.cz 572 693 126

správce hřbitova – Ivana Hladišová 728 429 247

správce Nivnické riviéry – František Kolacia  nivnicka-riviera@ic.cz 722 145 322

správce SD Beseda – Martina Moulisová beseda@ou.nivnice.cz 605 804 501

knihovna – Marta Zálešáková knihovna@ou.nivnice.cz 605 317 518

správce SD Hůrka – František Seménka 602 274 449

správce Sportovního areálu – Tomáš Trtek Tomas.Trtek@ou.nivnice.cz 731 632 064

vedoucí úseku údržby – Petr Vlk udrzba@ou.nivnice.cz 607 618 542

zástupce vedoucího údržby – Josef Sobotka 603 235 896

Tel: 572 693 126,  Email: ou@ou.nivnice.cz

ID datové schránky : 8k6bsjq

Obecní úřad Nivnice
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